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U
prostorijama Pogona podru~ja

prenosnog sistema Kru{evac,
28. juna odr`ana je 31.sednica

Upravnog odbora. Sednica je imala i

sve~ani karakter, budu}i da je odr`a-

na na Dan Preduze}a. Tim povodom,
prisutne su pozdravili predsednik

Upravnog odbora Vidoje Jevremovi}

i generalni direktor dr Milo{ Mi-

lankovi}.
Dr Milankovi} je istakao da je JP

EMS uspehom, likvidno{}u i stru~no-

{}u zaposlenih izborilo za lidersku

poziciju u javnom sektoru Srbije. On je

dodao da uspeh pripada zaposlenima,
koji treba da su ponosni na svoja do-

stignu}a i doprinos koji nesebi~no da-

ju Elektromre`i Srbije. Generalni di-

rektor je rekao,osvr}u}i se na uspe{no

sanirawe havarija nastalih usled vre-

menskih nepogoda,da se JP EMS,kao naj-

boqa firma isti~e kako u normalnim,
tako i u vanrednim okolnostima.

Izvr{ni direktor za EFP, Jovan

E}imovi}, izvestio je ~lanove UO o

izve{tajima revizije u vezi kredita

IDA i EBRD. Tako|e, on je predstavio

i izve{taj o ostvarenim investicijama

za period januar-maj 2011. godine. U

ovom periodu, od ukupno planiranih

investicija za 2011. godinu (7.666 mil.
dinara), pla}eno je 920 mil. dinara

bez PDV (sa PDV 1.077 mil. dinara)
{to ~ini 12 procenata ukupno plani-

ranih investicija za 2011. Prema kwi-

govodstvenim podacima, ostvarene in-

vesticije JP EMS u 2011. godini izno-

se 1.414 miliona dinara, {to je 18,5
posto ukupno planiranih investicija

za 2011, odnosno 26 procenata u od-

nosu na planirana sopstvena sredstva

za investicije (5.352 mil. dinara).
Ostvarene investicije u prvih pet

meseci 2011. su dva puta ve}e od

ostvarenih investicija u odgovaraju-

}em periodu pro{le godine, a utro{e-

na sredstva su 30 procenata ve}a od

sredstava utro{enih lane. Najve}i

deo sredstava utro{en je za nabavku

{est transformatora i za radove u

toku. E}imovi} je istakao da je, u ciqu

ostvarivawa plana investicija za ovu

godinu, potrebno nastaviti trend

ubrzane realizacije investicija.

Na dnevnom redu je bilo i dono{e-

we odluke o razmeni prava kori{}ewa

na nepokretnostima i prenosu prava

kori{}ewa nepokretnosti izme|u JP

EMS i PD „Elektrovojvodina“

D.O.O. Novi Sad. Izvestilac je bila

Marina Vukovi}-Ze~evi}, rukovo-

dilac Centra za pravne poslove JP

EMS, koja je ~lanovima UO predstavi-

la odredbe ugovora, koji je povoqan za

Preduze}e i kojim }e se posti}i kon-

centrisano i efikasno funkcionisa-

we dva odvojena pravna subjekta.

Upravni odbor je usvojio i Statut

o izmenama i dopunama Statuta JP

EMS, kojim se, po preporuci Mini-

starstva odbrane, utvr|uju mere za

unapre|ewe priprema za odbranu

Preduze}a i propisuju se nadle`no-

sti organa.

Tako|e, donete su i odluke koje se

odnose na Pogon Beograd, a ti~u se

otu|ewa otpada i VN opreme, umawewa

sada{we vrednosti i rashodu i isk-

wi`ewu osnovnih sredstava. Izvesti-

oci su bili Ilija Cvijeti}, direk-

tor Pogona prenosa Beograd i Nenad

Luci}, predstavnik Slu`be ra~uno-

vodstva.

Solidarnost zaposlenih u JP EMS

iskazana je i dono{ewem odluke o

odobravawu nov~ane pomo}i radnici

JP EMS za sanaciju {tete na porodi~-

noj stambenoj ku}i. Zahtev je obrazlo-

`io predsednik Sindikata EMS Mi-

lovan Andri}.

M. V. – M. B.
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RADNO I SVE^ANO U KRU[EVCU

Odr`ana 31. sednica UO
EMS lider u javnom sektoru. - Ostvarene investicije dva puta ve}e ne-

go pro{le godine

JP EMS – lider u javnom sektoru Srbije: uspe{no i likvidno poslovawe



P
oslanici Skup{tine Srbije usvoji-

li su Zakon o energetici, koji je

pripreman prethodne tri godine i

koji bi trebalo da liberalizuje sve seg-

mente energetskog tr`i{ta u Srbiji. We-

govim usvajawem ispuwen je jo{ jedan od

uslova na putu Srbije ka Evropskoj uniji.

Novim Zakonom ja~a uloga Agencije za

energetiku Srbije (AERS),koja }e odre|i-

vati cene struje i gasa umesto Vlade Sr-

bije.
Predvi|eno je postepeno otvarawe tr-

`i{ta elektri~ne energije i od 1. januara

2013. pravo na javno snabdevawe ima}e sa-

mo potro{a~i prikqu~eni na distribu-

tivnu mre`u, a od 1. januara 2015. godine

snabdeva~a strujom bira}e i doma}instava

i mali kupci.
Novim Zakonom podsti~u se investi-

cije u obnovqive izvore energije, jer }e

procedura za ulagawe i uvo|ewe povla{}e-

nih proizvo|a~a energije iz biomase,vode,
vetra, solarne i geotermalne energije bi-

ti pojednostavqena.
Uvodi se i privremeni status povla-

{}enog proizvo|a~a struje iz energije ve-

tra i sunca u trajawu tri godine uz mogu}-

nost produ`ewa jo{ godinu.Uslovi za sti-

cawe tog privremenog statusa su energet-

ska i gra|evinska dozvola i bankarske ga-

rancije u iznosu dva odsto vrednosti pro-

jekta.Novac za otkup struje od povla{}enog

proizvo|a~a obezbe|iva}e krajwi kupci

pla}awem posebne naknade za podsticaj,ko-

ja se posebno iskazuje i pla}a uz ra~un za

struju.
Prema Zakonu o energetici, u Srbiji

}e biti uvedeno i otvoreno tr`i{te

elektri~ne energije, odnosno berza, kao i

bilateralno tr`i{te i balansno tr`i-

{te energije.
S. E.
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U
prostorijama Poslovne

zgrade Elektromre`e Srbi-

je 20. jula 2011. godine odr-

`an je sastanak predstavnika Jav-

nog preduze}a Elektromre`a Sr-

bije i rumunskog operatora preno-

snog sistemaTranslectrica SA.
Sastanku su prisustvovali dr

Milo{ Milankovi}, generalni

direktor JP EMS i Milo{ Mla-

denovi}, izvr{ni direktor za

upravqawe i tr`i{te, dok su dele-

gaciju CN Translectrica predstavqa-

li Horia Hahaianu, generalni di-

rektor i Florin Ciobotaru, savet-

nik generalnog direktora. Sasta-

nak je nastavak prethodno odr`a-

nih razgovora u Bukure{tu i Beo-

gradu. Ovom prilikom nagla{ena je

va`nost dokazano dobrih odnosa

na{e dve kompanije i stavqen je ak-

cenat na daqe unapre|ewe, kako bi-

lateralnih odnosa, tako i odnosa

izme|u operatora prenosnog si-

stema u regionu. Razmotreni su, ta-

ko|e, i svi aspekti projekta iz-

gradwe nove interkonekcije izme-

|u Srbije i Rumunije, tj. novog in-

terkonektivnog dalekovoda od

Pan~eva do Re{ice u Rumuniji. JP

EMS je potvrdio visoki priori-

tet projekta i predstavio do sada

sprovedene aktivnosti, dok je od

strane CN Translectrica nagla{eno

da je ovaj projekat dignut na nivo

prvog prioriteta, kao i da }e se u

narednom periodu ubrzati aktiv-

nosti na wegovoj implementaciji.
Kao zajedni~ki, vrlo zahtevan, ali i

realan ciq za zavr{etak projekta i

stavqawe dalekovoda u pogon je de-

finisana 2015. godina.
Predstavqene su, tako|e, i ak-

tivnosti na uspostavqawu zajed-

ni~kih bilateralnih aukcija pre-

kograni~nog kapaciteta izme|u

Srbije i Rumunije te dogovoreno

da se aktivnosti i na tom poslu in-

tenziviraju sa ciqem da se sve neo-

phodne pripremne aktivnosti za-

vr{e najkasnije do posledweg kvar-

tala 2011. godine, kako bi se sa pu-

nom implementacijom krenulo u

2012. godini. 
Na kraju je dogovoreno da se

ovakvi sastanci na najvi{em nivou

uvedu u redovnu praksu, kao i da se

pro{ire na predstavnike ma|ar-

skog i bugarskog operatora preno-

snog sistema, sa ciqem poboq{awa

sigurnosti rada elektroenerget-

skih sistema u regionu jugoisto~ne

Evrope i uspostavqawa efikasnog

i likvidnog regionalnog tr`i{ta

elektri~ne energije.
M. Vukas- S. Stankovi}
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Garantovana liberalizacija tr`i{ta energije
Novim Zakonom pove}ava se sigurnost snabdevawa, pojednostavquju procedure za

sprovo|ewe investicija, omogu}ava pove}awe energetske efikasnosti i rast

investicija u obnovqive izvore energije, a Agencija za energetiku }e odre|i-

vati cene struje i gasa umesto Vlade Srbije

„Ugro`eni kupac“

Novim Zakonom uveden je i pojam ener-

getski ugro`en kupac, koji }e imati poseb-

nu za{titu, odnosno pravo na isporuku od-

re|ene koli~ine struje i gasa i druga~ije

kriterijume za iskqu~ewe, imaju}i u vidu

wegov socijalni i zdravstveni status.

Operaterima dozvoqen pristup elektromre`i

U okviru harmonizacije za evropskim zakonodavstvom uvodi se i pravo pristupa gasovodi-

ma i elektromre`i za zainteresovane operatere, uz izuzetke.
Predvi|eno je da se energetske dozvole izdaju sa rokom va`ewa od tri godine umesto dve

godine kao {to je do sada bilo. Energetske licence va`i}e 10 godina, osim za proizvo|a~e

struje i toplotne energije kojima }e licence va`iti 30 godina.

Propisane kazne

Za nepo{tovawe odredbi Zakona, privredne prestupe i prekr{aje predvi|ene su kazne

500.000 do tri miliona dinara za energetske kompanije i druga preduze}a. Kazne za odgovore

u preduze}ima za privredne prestupe bi}e od 100.000 do 200.000 dinara.
Prekr{ajne kazne za preduzetnike bi}e od 5.000 do 500.000 dinara, a za gra|ane od 500 do

50.000 dinara, a me|u prekr{ajima su i onemogu}avawe pristupa mernim ure|ajima i neodr`a-

vawe instalacija.

U^VR[]IVAWE SARADWE JP EMS I TRANSELECTRICA SA

Nastavak dosada{we bilateralne saradwe

Dr Milo{ Milankovi}, Horia Hahaianu,

Florin ^iobataru, Milo{ Mladenovi}
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P
rimena nove Uredbe o bezbed-

nosti i zdravqu na radu na

privremenim ili pokretnim

gradili{tima bila je tema okruglog

stola, koji su u Privrednoj komori Be-

ograda, organizovali “Udru`ewe gra-

|evinarstva i komunalne delatnosti”
i Udru`ewe “Koordinatori BZNR”.
Skupu su, pored ostalih, prisustvova-

li i zaposleni iz Pogona, Centara i

Slu`bi JP “Elektromre`a Srbije”.
Uredba je stupila na snagu 1. jula

2011. godine i wenom primenom se

propisuju minimalni uslovi koje je

neophodno ispuniti, kako bi se mogle

primeniti preventivne mere bezbed-

nosti i zdravqa na radu.
Ove uslove, prema Uredbi, moraju

ispuwavati investitor, odnosno za-

stupnik investitora za realizaciju

projekta, potom koordinator za bez-

bednost i zdravqe na radu u fazi iz-

rade projekta i koordinator kod iz-

vo|ewa gra|evinskih radova, zatim po-

slodavac i druga lica. Uredba ne pro-

pisuje standarde koji nisu obavezuju-

}i.
Na skupu je nagla{eno da je doneta

upravo Uredba, a ne neki drugi podza-

konski akt (Pravilnik), jer je jedino

wome mogu}e zapretiti kaznom, {to

Pravilnikom ne bi bilo mogu}e.
Kada je u pitawu oblast bezbedno-

sti i zdravqa na radu, prema Uredbi,
obaveza investitora, odnosno zastup-

nika investitora, je da odredi koor-

dinatora izrade projekta i koordina-

tora izvo|ewa radova, s tim da se te

obaveze ne odnose na objekte do

300m2 i na objekte ni`e od 3m, re~e-

no je na okruglom stolu.
Osim toga, investitor ili zastup-

nik investitora ima obavezu da pre

po~etka radova izradi Plan preven-

tivnih mera i popuni Prijavu gradili-

{ta nadle`noj inspekciji najkasnije

15 dana pre po~etka rada i Prijavu ra-

dova, najkasnije osam dana pre po~etka

izgradwe. Koordinator propisuje

preventivne mere bezbednosti na

konkretnom gradili{tu, kao i za ak-

tivnosti u okolini gradili{ta, na

primer dovoz materijala, i te mere se

odnose na sva lica koja stupe na gra-

dili{te, od investitora, planera, iz-

vo|a~a, isporu~ilaca gra|evinskog ma-

terijala i drugih.
Na obaveze i odgovornosti poslo-

davca i drugih lica na gradili{tu ni

u kom slu~aju ne mogu uticati poslovi

koordinatora kod izrade projekta i

koordinatora kod izgradwe objekta.
Obja{wavaju}i koje su to obaveze

koordinatora koje propisuje nova

Uredba i {ta }e to zna~iti u praksi,
Nada Slijep~evi}, glavni in`ewer

u Slu`bi za tehni~ku koordinaciju

Pogona Novi Sad navodi da bi dodat-

ni vid gra|evinske delatnosti bile

usluge zastupawa Investitora u smi-

slu odredbi Uredbe o bezbednosti i

zdravqu na radu na privremenim ili

pokretnim gradili{tima, davawe

stru~nih mi{qewa, saveta, konsulta-

cija, publikacija stru~ne literature

i sli~no.
- Investitori mogu anga`ovati ko-

ordinatore ~lanove Udru`ewa di-

rektno u kontaktu sa wima ili po-

sredno preko Udru`ewa. U slu~aju an-

ga`ovawa preko Udru`ewa, kao prav-

nog lica, nije nu`no direktno zapo-

{qavawe koordinatora kao fizi~kog

lica na strani investitora. U oba

slu~aja Investitor svojim re{ewem

imenuje izabranog koordinatora, a

ugovor sklapa sa Udru`ewem ili ko-

ordinatorom ili firmom koordina-

tora, ako je poseduje (pravno lice ili

preduzetnik) - ka`e Nada Slijep~e-

vi}.
U praksi, re~eno je na skupu, naj~e-

{}i problemi mogli bi se javiti zbog

me{awa nadle`nosti lica za bezbed-

nost i zdravqe na radu i koordinato-

ra, i stoga bi strogo trebalo voditi

ra~una da se wihovi poslovi razdvoje,
kako ne bi dolazilo do preplitawa.

S. Eker
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OKRUGLI STO - PRIMENA NOVIH PROPISA U OBLASTI 

PROJEKTOVAWA I IZGRADWE OBJEKATA

Rigoroznije mere - ve}a

za{tita bezbednosti na radu
Nova Uredba o bezbednosti i zdravqa na radu stupila je na snagu 1. ju-

la 2011. godine. - Jedna od novina koja je uvedena jeste ta {to }e kod iz-

rade projekata i kod izvo|ewa gra|evinskih radova postojati koordi-

natori, zadu`eni za bezbednost na radu 

Interne obuke u EMS-u

Planirano je da do kraja ove godi-

ne JP EMS organizuje set internih

obuka iz oblasti bezbednosti i za-

{tite na radu i to u okviru TEMPUS

projekta, u saradwi sa Visokom teh-

ni~kom {kolom strukovnih studija u

Novom Sadu.



N
ezapam}eno nevreme krajem juna

pogodilo je pojedine delove

Srbije, a posebno podru~je

Aleksinca. Naime, jak olujni vetar i

grad, kakav ne pamte ni najstariji `i-

teqi tog kraja, uni{tili su useve, dok

su pojedini objekti ostali potpuno

ili delimi~no bez krovova. U toj ele-

mentarnoj nepogodi o{te}ena su i dva

110-kilovoltna visokonaponska dale-

kovoda koji napajaju Aleksinac elek-

tri~nom energijom - jedan iz pravca

Ni{a, drugi iz pravca Kru{evca. U ata-

ru sela Moravac na oba dalekovoda

o{te}eno je 10 stubova, od kojih je

osam sru{eno. Na svakoj trasi obore-

na su po ~etiri stuba.
U no}nim ~asovima intervenisala

je Dalekovodna ekipa Pogona Kru{e-

vac. Anga`ovana je i Energomonta`a,
zatim PD Jugoistok iz Ni{a i lokalna

distribucija iz Aleksinca. Odmah je

po~ela sanacija havarije. Gotovo sve

vreme poslove je pratio tada{wi di-

rektor Pogona Kru{evac Neboj{a

Petrovi}, koji je sada izvr{ni di-

rektor za prenos elektri~ne elek-

tri~ne energije. Tu su bili i Drago-

qub Zdravkovi}, direktor PD Jugoi-

stok iz Ni{a i Sa{a \or|evi}, di-

rektor distribucije u Aleksincu.
Odlu~eno da se havarija sanira po fa-

zama. U prvoj fazi odlu~eno je da se

konzum napoji 110-kilovoltnom tra-

som iz pravca Ni{a. U naredne dve fa-

ze sanirala bi se dalekovodna trasa

prema Kru{evcu.
Po{to su dalekovodi paralelni i

nalaze se nedaleko jedan od drugog,
demontirani su neo{te}eni stubovi

sa trase prema Kru{evcu, koji su po-

stavqeni na mesto o{te}enih u smeru

ka Ni{u. U tim fazama radova poru~e-

ne su i konstrukcije novih stubova za

pomenute dve trase.
Junska havarija po obimu i te`ini

je najve}a, koja se dogodila posle NA-

TO udara po prenosnom sistemu, od-

nosno, prva posle sedamdestih godina

kada su usled snega i leda pali stubo-

vi na dalekovodnoj trasi od \erdapa

do Bora.
Sagledavaju}i situaciju, Aleksi-

nac su 27. juna posetili Ivica Da-

~i}, podpredsednik Vlade Republike

Srbije i ministar unutra{wih poslo-

va, kao i Predrag Mari}, na~elnik

Sektora za vanredne situacije MUP

Srbije, dr Petar [kundri}, savet-

nik u Ministarstvu za infrastruktu-

ru i energetiku, Du{an Mraki}, dr-

`avni sekretar za energetiku. Oni su,
s predsednikom op{tine Aleksinac

Ivanom Dimi}em, odr`ali sasta-

nak, kojem su prisustvovali Neboj{a

Petrovi} (JP EMS) i Dragoqub

Zdravkovi} (PD Jugoistok). Petro-

vi} i Zdravkovi} prisustvovali su i

Vanrednoj sednici SO Aleksinac.
Zakqu~eno je da havariju izazvalo

stra{no nevreme - olujni vetar, ~iji

su udari bili sna`niji ~ak i od pla-

nirane otpornosti dalekovoda u

Aleksincu, kao i da }e Vlada Republi-

ke Srbije finansijski pomo}i svim

op{tinama koje je pogodila elemen-

tarna nepogoda. Predvi}eno je bilo

da Aleksinac dobije elektri~nu ener-

giju {to pre, a najkasnije 28. juna do

16.30 ~asova, na ~emu je posebno insi-

stirao ministar Da~i}. Zahvaquju}i

monterima iz Pogona Kru{evac i

Energomonta`e i wihovoj stru~nosti,
iskustvu i po`rtvovanosti, istog da-

na, 27. juna u 21.30 ~asova, Aleksinac i

okolna naseqa dobili su elektri~nu

energiju iz pravca Ni{a. Ostali rado-

vi nastavqeni su narednih dana i u ju-

lu. Generalni direktor JP EMS dr

Milo{ Milankovi} i predsednik

Upravnog odbora JP EMS Vidoje Je-

vremovi} obi{li su 28. juna ekipe

koje sanaraju havariju.
M. Vukas
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ALEKSINAC - DALEKOVODNA HAVARIJA

Olujni vetar oborio stubove
Velika po`rtvovanost monterskih ekipa - Aleksinac i okolina dobili

elektri~nu energiju u rekordnom roku. - Visoki dr`avni funkcioneri

boravili u Aleksincu



U
prvoj fazi zavr{eni su svi

predvi|eni gra|evinski rado-

vi, {to je podrazumevalo nive-

laciju terena trafostanice, asfalti-

rawe unutra{wih saobra}ajnica, po-

stavqawe 8 relejnih ku}ica, izgradwu

tri temeqa za energetske tranfsor-

matore. Osim toga, izgra|ena je i uqna

jama za sva tri transformatora, po-

dignute spoqna i unutra{wa ograda,
izbetoniran plato za sme{taj opreme

i iskopani kablovski kanali – ka`e

Rajko Gveri}, glavni in`ewer u Cen-

tru za investicije, koji je i nadzorni

organ i ~lan Komisije.
U toku je ugovarawe druge faze pr-

ve etape izgradwe, koja bi, prema pla-

nu, trebalo da po~ne 1. avgusta ove go-

dine. Tada }e biti montirana aparat-

na i portalna konstrukcija, visokona-

ponska oprema, koja je ve} obezbe|ena.
U drugoj fazi bi}e montirana i dva

energetska transformatora 400/110
kV, 300 MVA, koji bi trebalo da budu

dopremqeni krajem septembra ove go-

dine. Druga faza prve etape planira-

no je da bude zavr{ena do kraja 2012.
godine.

JP „Elektromre`a Srbije“ organi-

zovala je, od 27. jula ove godine i fi-

zi~ko obezbe|ewe ~itavog objekta

trafostanice Beograd 20, a radi wi-

hovog efikasnijeg rada, trafostanica

}e potpuno biti osvetqena. Predsed-

nik Komisije za prijem prve faze ra-

dova na izgradwi TS Beograd 20 bio

je mr ^edomir Pono}ko iz Pogona

Tehnika, a ispred izvo|a~a radova

Branislav Srdi}.

Zbog te Transformatorske sta-

nice u prethodnih tridesetak godi-

na bilo je vi{e “peripetija”. Odu-

stalo se od prve predvi|ene lokaci-

je na Zvezdari, te je transformator-

ska stanica izme{tena na novu loka-

ciju u Mirijevu, ura|en je novi proje-

kat i obezbe|ena finansijska sred-

stva. Tada dolazi do protesta dela

gra|ana tog beogradskog naseqa, koji

su vi{e bili politi~ki izmanipuli-

sani i nisu razumeli da se novi obje-

kat gradi po svim me|unarodnim teh-

ni~kim i ekolo{kim standardima.
Osim toga nisu shvatili ni zna~aj

objekta, iako su u vi{e navrata pred-

stavnici tada{weg JP Elektroisto-

ka, a kasnije i JP EMS poku{ali, na

vi{e sastanaka sa gra|anima Mirije-

va, predstavnicima op{tinskih vla-

sti i Grada Beograda, da objasne ulo-

gu te Trafostanice i wen zna~aj za

sve potro{a~e u gradu.
Realizacijom celokupnog projekta

i pu{tawem u rad tog elektroenerget-

skog postrojewa re{i}e se napajawe

elektri~nom energijom centralnih

gradskih op{tina koje se nalaze na

desnoj obali Dunava, sa pribli`no

300 hiqada stanovnika. Dakle, dobi}e

se sigurnije, pouzdanije i kvalitetni-

je snabdevawe elektri~nom energijom

u Beogradu.
TS Beograd 20 bi}e povezana sa

TS Beograd 8 u Le{tanima i TS Beo-

grad 1 na Karaburmi visokonaponskim

dalekovodima 400 i 110 kilovolti.
Prema perspektivnom planu razvoja

prenosne mre`e, planirana je, u bli-

skoj budu}nosti, i wena dalekovodna

visokonaponska veza sa TS Pan~evo 2.
Trenutno se, pored aktuelnih ra-

dova na samoj lokaciji, a koja je za oko

600 metara dislocirana od prethod-

no planirane, realizuju projekti na

re{avawu zemqi{nih odnosa i to za

pristupni put i za stubna mesta za

planiranu novu dalekovodnu trasu od

Le{tana do Mirijeva.
S.Eker – M.Vukas
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Za sigurnije snabdevawe elektri~nom energijom

TRAFOSTANICA BEOGRAD 20

Pomak posle trideset godina
Zavr{ena je prva faza prve etape izgradwe trafostanice Beograd 20, za

koju je projekat izradio PD „Elektroistok-Projektni biro“ d.o.o, a ra-

dove izvodio PD „Elektroistok Izgradwa“ d.o.o. 



S
tru~no-radna poseta najzna~ajnijim

elektroenergetskim objektima u Sr-

biji omogu}ila je in`ewerima pri-

pravnicima da vide kolika je zapravo wegova

slo`enost. Do tada, jedina slika o elektro-

energetskom sistemu bila je ona koju su po-

smatrali na ra~unarima, gde je sve, kako ka`u,
izgledalo bezna~ajno i minijaturno.

Pogoni JP „Elektromre`a Srbije“, u sa-

radwi sa privrednima dru{tvima JP „Elek-

troprivrede Srbije“ organizovali su u junu

stru~no-radnu posetu, u okviru obuke pri-

pravnika, elektroin`ewera.
To je prva stru~no-radna poseta te vr-

ste u JP EMS, ~iji je ciq bio da se mladi

elektroin`eweri, odlaskom u najzna~ajnije

elektroenergetske objekte u Srbiji, na licu

mesta upoznaju sa wegovim na~inom funkcio-

nisawa. S obzirom na to da je ve}ina pri-

pravnika, uglavnom anga`ovana na poslovima

podr{ke Nacionalnog dispe~erskog centra

(NDC) i samo su teorijski bili upoznati sa

elektroenergetskim sistemom, ovo je bila

prilika da ga mnogo boqe upoznaju i takore-

}i, na pravi na~in „osete“.
- Ovom ekskurzijom na{a iskustva i dosa-

da{wa znawa poprimila su novu dimenziju, jer

je na{ rad baziran na upravqawu elektroe-

nergetskim sistemom, koje se svodi na rad u

kancelariji, ispred mno{tva ra~unara, gde su

svi elementi sistema prikazani {emama i

brojkama. Sada smo te elemente videli na de-

lu i bili u prilici da osetimo kako oni u

stvarnosti rade, – ka`e Ivan Vlaji}, iz

Direkcije za upravqawe.
Za wegovog kolegu Vladicu Nikoli}a

stru~no-radna poseta elektroenergetskim

objektima, bila je dragoceno iskustvo, koje

}e mu itekako koristiti u budu}em radu.
- Jedno je kada preko monitora konstatu-

jete da je na mre`u vezana ma{ina, a drugo je

kada u`ivo vidite kako se ta ma{ina vezuje,
kada osetite tu ogromnu snagu i ~ujete zvuk

ma{ina kada se puste u rad. Na ra~unaru to

sve deluje bezna~ajno i minijaturno, a kada

vidite dimenzije tih elemenata, osetite ko-

lika je veli~ina i slo`enost jednog elek-

troenergetskog sistema kojim upravqate, –
ka`e Nikoli}.

Mladi in`eweri, tokom stru~no-radne

posete, prevalili su vi{e od 1.500 kilome-

tara puta, od granice sa Rumunijom, Bugar-

skom do granice sa Bosnom i Hercegovinom,
pose}uju}i hidroelektrane i trafostanice.
Jedan od wih bio je i Sr|an Mladenovi},
tako|e iz Direkcije za upravqawe.Prema we-

govim re~ima, izuzetno je bitno to {to su

upoznali mnogo kolega, sa kojima su do tada

razgovarali samo telefonom.
- Bili smo u prilici da ~ujemo izuzetno

kvalitetne prezentacije na{ih doma}ina u

svim postrojewima u kojima smo bili, kao i

sve probleme koje imaju u radu, naro~ito

probleme koji se javqaju u operacijama u ko-

jima u~estvuje i NDC. Verujemo da smo na taj

na~in kvalitet saradwe, koja je do sada bila

izuzetno dobra, podigli na jo{ vi{i nivo, –
ka`e Mladenovi}.

Wegov kolega iz Direkcije Milan Sto-

janovi} ka`e da mu je poseta najva`nijim

objektima u elektroenergetskom sistemu

Srbije pru`ila jednu kompletnu sliku o na-

~inu funkcionisawa na{eg elektroenerget-

skog sistema kao celine.

- Upoznali smo se sa na~inom eksploata-

cije ovih objekata, ali i sa kolegama koji u

wima rade i to }e nam, uz znawe koje smo ste-

kli u Direkciji za upravqawe, biti od veli-

ke koristi u budu}em radu, – napomiwe Sto-

janovi}.
Kao obu~eni vodi~i za budu}e generaci-

je pripravnika u JP EMS, Goran Lisi~i},
dispe~er-tehni~ar iz Regionalnog dispe-

~erskog centra (RDC) Kru{evac, potom Mi-

lovan Andri}, predsednik Sindikata

EMS-a i Vladimir Krnajski, vode}i di-

plomirani in`ewer, iz Pogona Novi Sad, bi-

li su na ~elu ove svojevrsne „ekskurzije“, ka-

ko su je nezvani~no nazvali.
Da takav naziv mo`da i najboqe opisuje

karakter ovih poseta, potvr|uje spisak me-

sta u kojima je ova grupa zaposlenih boravi-

la u svega pet dana juna. Od EMS-ovih obje-

kata posetili su regionalne dispe~erske

centre Kru{evac i Novi Sad, razvodno po-

strojewe \erdap, potom trafostanice Ni{

2, Kru{evac 1, Bajina Ba{ta, Sremska Mitro-

vica 2, Novi Sad 3, Obrenovac i dalekovod-

no upori{te PVA22 u Bajinoj Ba{ti.
Od EPS-ovih objekata posetili su hi-

droelektrane \erdap 1 i 2, Gamzigrad, Vu~je,
Vrla 1, \etina, Bajina Ba{ta (HE i RHE), ter-

moelektranu Nikola Tesla A, pumpno akumu-

laciono postrojewe Lisina, akumulaciono

jezero Zaovine, distributivne trafostani-

ce Obili} i Slavija i distributivne dispe-

~erske centre Novi Sad i Beograd.
Na sva ova mesta, kako nagla{avaju, ne bi

stigli da kolega, voza~, Mihajlo Savi}, ni-

je besprekorno obavqao svoj posao, imao

razumevawa za sve wih i bezbedno ih dovezao

na svaku lokaciju.
- Mihajlo je u svakom pogledu „nosio“

~itavu ekskurziju, – slo`ni su svi u ovoj

oceni.
Napomiwu da su u svim objektima do~eka-

ni sa velikim gostoprimstvom, a da su se do-

ma}ini trudili da im poka`u i upoznaju sa

najva`nijim segmentima poslovawa. Zbog to-

ga, veoma su zahvalni svim kolegama, ali isto

tako i Dragoslavu Peri}u, savetniku ge-

neralnog direktora i kompletnom poslo-

vodstvu JP EMS, koje im je pomoglo u organi-

zaciji stru~no-radne posete.
Sawa Eker

8 UNAPRE\EWE STRUKE

OBUKA IN@EWERA PRIPRAVNIKA IZ DIREKCIJE ZA UPRAVQAWE

„Zvuk ma{ina ne mo`e zameniti nijedan ra~unar“

Dobru praksu treba nastaviti 

Za kolege koje su tek zavr{ile fakultet i ~ija su znawa o energetici, do diplomirawa,
bila uglavnom teorijska, ovakav vid obuke od izuzetne je va`nosti, ne samo za wih same, ve} i

celu firmu, ocewuju pripravnici.
- Moje mi{qewe je da su ovakve stru~no-radne posete nezamewiv deo u razvoju jednog mla-

dog in`ewera. One mu poma`u da na jedan sveobuhvatan i zanimqiv na~in sagleda komplek-

snost jednog kompletnog elektroenergetskog sistema – ka`e Ivan Vlaji}.
Vladan Nikoli} dodaje da bi dobru praksu trebalo nastaviti i u budu}nosti.
- Napomenuo bih, tako|e, da svaki objekat koji smo posetili u sklopu ove ekskurzije u mo-

jim shvatawima sada ima neku potpuno novu dimenziju. Moja je preporuka da bi svakako sa ovom

praksom trebalo nastaviti i u budu}nosti – zakqu~io je Vladan Nikoli}.
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TS OBRENOVAC

Ispitani trafo ponovo u pogonu

U
sklopu rekonstuktivnih rado-

va na 400-kilovoltnoj Tran-

sformatorskoj stanici Obre-

novac, 01. avgusta pu{ten je ponovo u

pogon energetski transformator in-

stalisane snage 400 megavoltampera. U
sklopu rekonstruktivnih radova na

pomenutom objektu planom je bila

predvi|ena defekta`a i ispitivawe

tog transformatora. Predvi|ene ak-

tivnosti obavili su zaposleni u Po-

gonu Tehnika zadu`eni za odr`avawe

transformatora, a predvo|eni mr Jo-

vanom Jovi}em.
Nadzor nad celokupnim rekon-

struktivnim radovima postrojewa po-

veren je Centru za investicije, odno-

sno, Rajku Gveri}u i @arku Ma~u-

`i}u. U prethodnom periodu, do 29.
jula, zavr{ena je zamena visokonapon-

ske opreme u trafo-poqima 400/220
kilovolti. Za slede}u fazu radova u

avgustu planirani su poslovi na 220-
kilovoltnim dalekovodnim poqima

zbog ~ega }e se tra`iti neophodna

iskqu~ewa uz saradwu sa Direkcijom

za upravqawe JP EMS.
Celokupan projekat rekonstrukci-

je postrojewa uradio je PD Elektroi-

stok - Projektni biro d.o.o. dok rado-

ve izvodi PD Elektroistok - Izgrad-

wa d.o.o.

M. Vukas

R
adovi na rekonstrukciji Tran-

sformatorske stanice 220/110
kilovolti Beograd 3 u punom su je-

ku. Trenutno se radi prva faza gra|e-

vinskih radova na pomenutom postroje-

wu. Aktivnosti su zapo~ete petog apri-

la, a ako sve bude teklo prema predvi|e-

noj dinamici taj proces bi trebalo da

se zavr{i do 31. avgusta, a najkasnije po-

~etkom septembra.
Za sada je zavr{en novi kablovski ka-

nal 220 kilovolti, renoviran je toraw,
odnosno hangar, zavr{eno je osam relej-

nih ku}ica,o~i{}eni su i odvodni kana-

li. Radi se na u~vr{}ivawu i zameni

spoqne i unutra{we za{titne ograde.
Na komandnoj zgradi ura|ena je nova fa-

sada i delimi~no je zamewena stolarija

na prozorima. U unutra{wem delu zgrade

renovira se poslovni prostor i posta-

vqaju se nove instalacije. U narednim

fazama elektro-radova komandna sala

poprimi}e savremen kompjuterizovani

izled i do}i }e do zamene sada{we kom-

pletne komandne plo~e zbog ~ega }e u

toj fazi biti neophodna planska iskqu-

~ewa. Radove izvodi PD Elektroistok -
Izgradwa d.o.o, dok je projekat rekon-

strukcije uradio PD Elektroistok –
Projektni biro d.o.o. Po{to se rekon-

strukcija obavqa u vi{e faza, nadzor

nad celokupnim procesom poveren je

Igoru Buqarevi}u, Sr|anu Stolici

i Sr|anu ^inku u ime izvo|a~a radova,
a u ime investitora JP EMS Verici

[ehovi} i Nenadu Grkovi}u iz Cen-

tra za investicije.
Ovo je prva transformatorska sta-

nica na 220 kilovolti izgra|ena 1959.
godine, u pogonu je od 22. januara 1960.
godine. Tada je dalekovodom 220 bila

vezana sa HE Bistrica i radila kao pro-

vizorijum.Po{to se tog datuma prvi put

primewuje upotreba 220 kilovoltnog

napona na prenosnom nivou u Srbiji i

biv{oj SFRJ, objekat nosi ime po veli-

kanu Nikoli Tesli,kome je u ~ast posta-

vqena i bista nedaleko od ulaza u ko-

mandnu zgradu. Jedini je objekat koji ima

i mali otvoreni bazen u svom.U jeku NA-
TO kampawe 1999. godine u vi{e navrata

bombardovana je projektilima sa visoko

provodnim vlaknima, a potom i razornim

bombama i tada je pretrpela zna~ajna

o{te}ewa. Ukoliko se izuzme sanacija

o{te}ewa 1999. godine, ova rekonstruk-

cija predstavqa prvi zna~ajan projekat

na tom postrojewu koje je veoma bitno

za napajawe Beograda elektri~nom ener-

gijom.
M. Vukas – M. Bogi}evi}

TRAFOSTANICA BEOGRAD 3

Prva rekonstrukcija od 1959. godine



B
orave}i nedavno u Idvoru,rodnom

mestu Mihajla I. Pupina, a povo-

dom prezentacije JP EMS u Let-

wem kampu za nadarene u~enike iz Srbi-

je, imali smo priliku da se upoznamo sa

nekim mawe poznatim detaqima iz `ivo-

ta svetski poznatog nau~nika Mihajla

Pupina.Prema kazivawu Dragi{e Ma-

ti}a, vreme{nog penzionisanog idvor-

skog u~iteqa koji je dugi niz godina

prou~avao `ivot i delo slavnog nau~ni-

ka potvr|ujemo biografske, ina~e ve}

poznate podatke da je Pupin ro|en 9.ok-

tobra 1854. godine kao deveto po redu

dete i jedino mu{ko koje je pre`ivelo

od oca Koste i majke Olimpije.
[kolovao se u Idvoru, Pan~evu, Kem-

brixu, Berlinu, a akademsko obrazovawe

stekao na Kolumbija Univerzitetu u Wu-

jorku.Doktorsko zvawe sti~e na Univer-

zitetu u Berlinu, a 1889. godine ponovo

se vra}a se u Ameriku na Kolumbija uni-

verzitet gde radi kao profesor matema-

tike i fizike.
Prema kazivawu u~iteqa Mati}a, Pu-

pin je stekao 20 doktorata,od ~ega je 11
po~asnih (`iveo 82 godine). Imao je 24
registrovana patenta iz oblasti elek-

trotehnike, posebno iz telefonije. Go-

dine 1896. godine otkrio je sekundarnu

rendgensku radijaciju. Za autobiograf-

sko delo“Od pa{waka do nau~ewaka” ob-

javqeno 1923 . godine dobio je presti-

`nu Pulicerovu nagradu.
Osim redovnog profesorskog i na-

u~nog rada, Pupin je u periodu od 1910.
do 1930. godine objavio vi{e stotina

novinskih ~lanaka u presti`nom listu

Wujork Tajms.Tekstovi su bili iz razno-

raznih oblasti, od matematike, fizike,
filozofije... Imao je biblioteku sa vi-

{e od dve hiqade i 500 kwiga na vi{e

svetskih jezika iz razli~itih tehni~kih

i humanisti~kih oblasti, a najmawe iz

beletristike. Jo{ od ranog detiwstva i

pre polaska u {kolu interesovao se za

pojave muwa, grmqavine i wihovog na-

stanka. Po zavr{etku {kolovawa u Idvo-

ru prelazi u Pan~evo gde se {koluje do

{estog razreda u nema~koj gimnaziji i na

nema~kom jeziku. Prvih {est razreda za-

vr{ava sa odli~nim uspehom. Me|utim,
kazuje Mati},on je zbog svog velikog os-

}aja srpstva i Svetosavqa, bu|ewem na-

cionalne svesti me|u Srbima u poro-

bqenim zemqama od strane Turske i

Austro-Ugarske,na jednim demostracija-

ma zgazio austro-ugarsku zastavu. Zbog

toga mu je 1872. godine, u tada{wem Be~-

kereku odlukom suda zabraweno {kolo-

vawe. Neposredno potom prelazi u Prag

kako bi poku{ao nastaviti prekinuto

{kolovawe.I tamo se no{en svojim naci-

onalnim idealima prikqu~uje grupi na-

prednih studenata mahom ^eha i Slova-

ka sa idealima o stvarawu nacionalne

slovenske dr`ave. To prime}uje wegova

majka Olimpija koja mu savetuje da pre|e

u Ameriku. On je i poslu{ao. Rasprodav-

{i svu svoju studentsku imovinu preko

luke Hamburg sa svega pet centi sti`e u

SAD.
Tamo se zbli`ava sa jednom mladom

damom, ~ije ime do kraja `ivota nije ob-

znanio,a zvao je “Moja dobra vila”. Dve

godine na ran~u wenog oca izu~ava en-

gleski jezik,a koji je uspe{no i savladao,
paralelno rade}i i najte`e fizi~ke po-

slove. Postigav{i ugled i slavu on svoj

Idvor nije zaboravio.^esto je pisao on-

da{wem proti crkve Vavedewe svete Bo-

gorodice koja je podignuta pribli`no

1804. godine i u kojoj je i sam kr{ten,
raspituju}i se za svoje Idvorane, a po-

sebno za lipe koje je on naredio da se

posade i odr`avaju. Pismo datira iz

1929.godine.On u pismu navodi da idvo-

rani mogu biti bogati: imaju dobru kli-

mu, zemqu i zdravu voqu za radom. Crkva

se danas nalazi u komleksu Narodnog do-

ma Mihajlo I. Pupin, koji je po wegovom

projektu izgra|en i finansiran,a sve~a-

no otvoren 8. oktobra 1935. godine. Bi-

stu koja se nalazi iznad ulaznih vrata

iste godine izradio je vajar Ivan Me-

{trovi}. Unutra{wi zid Sve~ane sale

Doma sa likom M.Pupina oslikao je Zo-

ran Pavlovi}, a Pupinov spomenik na

postamentu u prirodnoj veli~ini i u

bronzi podignut je 1975. godine na 125-
u godi{wicu od ro|ewa slavnog Idvor-

ca. Autor je Zoran Zarin. U sklopu

kompleksa nalazi se spomen ~esma i ne-

koliko spomenika palim idvoranima u

toku NOB.
Neposredno posle toga,1979.godine

otvoren je i Pupinov muzej u kojem su iz-

lo`eni wegovi pronalasci, prepiska,
nau~na ostvarewa. Pupin nije donirao

samo pomenuti Dom i crkvu u Idvoru, sa

10

Pri~a o Mihajlu Pupinu

Idvorski zapisi – rodna ku}a M. Pupina
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P
rezentaciju na temu SCADA si-

stemi u JP EMS odr`ao 26.jula

mr Jovan Jovi} i predstavni-

ci Pogona Tehnika u Sve~anoj sali Na-

rodnog doma Mihajla I. Pupina u Idvo-

ru, za polaznike Letweg kampa nadare-

nih u~enika iz Srbije, koji su odabra-

li usavr{avawe u oblasti programer-

skih programa u elektrotehnici.
Tom prilikom on ih je ukratko upo-

znao sa ulogom i zna~ajem JP EMS, a po-

sebno o primeni pomenutog sistema i

wegovom zna~aju u celokupnom uprav-

qa~kom tehnolo{kom procesu kada su u

pitawu objekti JP EMS. Prezentacija

se sastojala iz dva dela, dakle teorij-

skog i prakti~nog. U prakti~nom delu

predstavnici Instituta Mihailo Pu-

pin iz Beograda, Simensa, kao i iz JP

EMS prikazali su funkcionisawe

SCADA sistema na jednom od genera-

tora sa HE \erdap 1, odnosno objeka-

ta JP EMS. Posebno su pomenuli pro-

grame, softvere i prednosti ovog teh-

nolo{kog sistema koji se primewuje u

savremenim elektroenergetskim komu-

nikacijskim procesima, {to je i najvi-

{e interesovalo u~esnike kampa.
Prezentaciji je prisustvovalo,

prema re~ima mr Dragoquba Cuci-

}a, direktora Regionalnog centra za

talente iz Pan~eva, 19 mladih talen-

tovanih programera iz Pan~eva, Vr{ca,
[ida, Kru{evca koji u Kampu borave po

sedam dana u letwem periodu. Pored

wih u Kampu su na edukaciji su i eko-

lozi, biolozi, literalci... JP EMS je

ponovo pokazao je brigu za mlade nada-

rene u~enike ovom prezentacijom, fi-

nansijskom pomo}i uz saradwu sa po-

krajinskim Ministarstvom za sport i

omladinu iz Novog Sada te SO Pan~e-

vo.
M. Vukas

30 tada{wih dinara donirao je i izgrad-

wu Paviqona Cvijeta Zuzori} u Beogra-

du, a pripoveda~ ka`e da je to u~inio u

dva navrata.O kojoj se sumi radi mo`e se

zamisliti ako se zna,da je radni~ka dnev-

nica tada bila oko pola dinara.
Nedaleko od kompleksa Pupin nalazi

se wegova rodna ku}a, sa ~etiri prosto-

rije, opremqene sa auteti~nim name{ta-

jem i poku}stvom iz onog perioda.U dvo-

ri{tu |eram. Danas je pod za{titom Dr-

`ave. Prema narodnom verovawu da bi se

spre~ilo umirawe novoro|ene dece u

Banatu je nekad bio obi~aj da se novoro-

|eno dete iz sobe koja se nalazi do {o-

ra kroz prozor iznese, a prihvati ga pr-

vi slu~ajni prolaznik.Kada su izneli ma-

log Mihajla nai{ao je ~obanin, koji ga je

prihvatio, ka`e predawe. Verovatno je

zato i nastalo autobiografsko delo za

koje je dobio presti`nu nagradu.
Pupin je, prema Mati}u, u Srbiju do-

lazio sedam puta, a pojedini izvori tr-

vrde da je rodnu grudu posetio ~etiri

puta.
Bio je o`ewen engleskiwom Sarom.

Ven~ao se po tradicionalnim pravoslav-

nim obi~ajima. Imao je jednu }erku po

imenu Varvara. Sa wom je Dragi{a Ma-

ti} poku{ao stupiti u kontakt daleke

1960. godine zvani~no preko ameri~ke

ambasade u Beogradu. Me|utim, dobio je

odgovor da preminula 1959. godine.
Sa Teslom se nije posebno dru`io,

ali bilo je nekoliko susreta i razmene

nau~nih iskustava. Jednom prilikom po-

sle Pupinovog predavawa na Kolumbija

univerzitetu, pri{ao mu je Nikola Te-

sla, ~estitao na briqantnom ~asu iz

li~nu konstataciju da je i on sam uveren

da je u svojim nau~nim istra`ivawima i

promi{qawima potpuno u pravu.
Svojevremeno su Idvor pose}ivali

razni gosti, pa i mnogi ambasadori. Me-

|u wima je bio i ameri~ki Lorens

Iglberger.Do{av{i pod strogom prat-

wom, domi{qate lale dale su mu da pro-

ba vru} idvorski leb. Prvo se snebivao,
a potom probao.Odu{evqen ukusom i to-

plotom, konstatovao je, da ima pekaru u

Wujorku u kojoj se pe~e takav hleb, za

kratko vreme bio bi me|u najbogatim

Amerikancima. Naravno da su mu dovi-

tqivi Idvorci drugi hleb upakovali za

poneti. Mnogi su svojatali M. Pupina

posebno Makedonci. Me|utim, postoje

tragovi koji kazuju da wegovi koreni,od-

nosno preci, poti~u sa severa Albanije,
iz okoline Skadra. A on je ~esto isti-

cao svoje Svetosavqe i srpske korene.
^uli smo te detaqe od Dragi{e Mati}a.
Rekao nam je i da mu je `eqa da za `ivo-

ta u Idvoru osnuje Memorijalni centar

Mihajlo I. Pupin, a zato }e mu biti po-

trebna podr{ka {ire dru{tvene i lo-

kalne zajednice.

M. Vukas

PREZENTACIJA U IDVORU

Predstavqen SCADA sistem
Veliko interesovawe budu}ih programera u~esnika Kampa u Idvoru



K
ako regulatorna tela u regionu

jugoisto~ne Evrope (JIE) jo{

nisu razvila adekvatne mehani-

zme za nadzor tr`i{ta, Regulatorni

odbor Energetske zajednice pokrenuo

je izradu Smernica za nadzor preko-

grani~nih kapaciteta kao po~etni ko-

rak u ispuwewu ove va`ne regulator-

ne funkcije, rekao je ekspert srpske

Agencije za energetiku (AERS) Ne-

nad Stefanovi}, koji je bio jedan

od predava~a na tradicionalnom let-

wem kursu Regionalnog udru`ewa

energetskih regulatora (ERRA).
Smernicama se predvi|a da ugo-

vorne strane Energetske zajednice

(Albanija, BiH, Bugarska, Makedonija

Moldavija, Rumunija, Srbija, Crna Go-

ra, Ukrajina i UNMIK) usvoje minimal-

ni set podataka za nadzor prekogra-

ni~nih kapaciteta, dostupan svim po-

jedina~nim regulatorima, rekao je

Stefanovi} i dodao da je u toku pro-

ces wihovog usvajawa.
Predlo`eni mehanizam }e, pored

ostalog, omogu}iti regulatorima re-

dovno proveravawe ispravne dodele

prekograni~nog kapaciteta u~esnici-

ma na tr`i{tu, definisana pravilima

za alokaciju.
Komponenta regionalnog nadzora

tr`i{ta bi posebno doprinela de-

tektovawu zloupotreba oko defini-

sawa tehni~kih parametara za raspo-

lo`ivi prenosni kapacitet, namerne

rezervacije kapaciteta za dominantne

ili povla{}ene proizvo|a~e, kao i u

spre~avawu favorizovawa nekih u~e-

snika na tr`i{tu da ostvaruju mono-

polsku poziciju u dobijawu prava za

kori{}ewe prekograni~nih kapacite-

ta.
Stefanovi} je, na skupu odr`anom

u Budimpe{ti, rekao da se regulator-

na obaveza nadgledawa tr`i{ta spro-

vodi neprekidno, u realnom vremenu, i
iziskuje regulatornu intervenciju

trenutno. Zato je va`no da {to pre

po~ne primena uloge regulatora kao

~uvara mira i harmonije na tr`i{tu

elektri~ne energije.
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N
a edukativno-poslovnom

objektu u Aran|elovcu zavr-

{ena je prava faza sanacionih,
uslovno re~eno grubih radova. Nad-

zor nad radovima poveren je Centru

za investicije u JP EMS. Radove je iz-

vodilo gra|evinsko preduze}e Pro-

jektomonta`a iz Beograda. Krajem ju-

la meseca, ogla{en je tender za drugu

fazu radova, a koji }e se odnositi na

spoqa{wi deo zgrade, prizemqe, su-

teren, potkrovqe.
Dakle, te dve faze radova odnose

se na eksterijerne i interijerne pro-

cese obnove objekta. Zavr{etak celo-

kupnih radova planiran je da se okon-

~a 2012. godine.Ukoliko predvi|ena di-

namika bude tekla po planiranim proce-

sima. Druga navedena faza sanacije po-

~ela bi sredinom odnosno, krajem avgu-

sta po sprovo|ewu celokupnog tender-

skog postupka, izjavio je za list EMS

Zoran Kati}, nadzorni organ na ovom

objektu. Me|utim, postoji i celokupan

ura|eni projekat na sanaciji celokup-

nog kompleksa i ostalih prate}ih sadr-

`aja, a wegova celokupna realizacija mo-

`e se o~ekivati u narednom periodu.
Projekat se pre svega odnosi na sanaci-

ju baraka, prilaznih puteva- staza, teni-

skog terena, ali sada je prioritet sama

zgrada,koja }e biti savremeno opremqe-

na za edukaciju i boravak zaposlenih iz

JP EMS.

M. V.

REGULATORNI ODBOR ENERGETSKE ZAJEDNICE

Mehanizam za nadzor prekograni~nih kapaciteta u regionu JIE

SANACIJA OBRAZOVNOG CENTRA U ARAN\ELOVCU

Zavr{ena prva faza

Raspisan tender za drugu fazu sanacionih radova. - Zavr{etak celokup-

nih planiranih radova u 2012. godini



E
kipa Televizije Panonija iz No-

vog Sada, u saradwi sa Slu`bom

za odnose s javno{}u JP “Elek-

tromre`a Srbije”, zavr{ila je snima-

we kratkog filma, odnosno 10-minut-

ne reporta`e, o tome kako se odvijala

rekonstrukcija najve}e Trafostanice

u Vojvodini, Novi Sad 3, na Rimskim

{an~evima, koja je bombardovana 1999.
godine.

Film obuhvata sve faze te zna~ajne

rekonstrukcije,koja je finansirana kre-

ditom Evropske investicone banke

(EIB), od ~ega su obezbe|ena sredstva za

visokonaponsku opremu,sistem upravqa-

wa i relejnu za{titu, dok je projektova-

we i sve ostale radove finansirao EMS

sopstvenim sredstvima.
O tome {ta je ura|eno tokom re-

konstrukcije, kako su se odvijali ra-

dovi, na kakve te{ko}e se tokom wih

nailazilo i o zna~aju samog projekta, u
filmu govore Paja Pap, biv{i {ef

Trafostanice Novi Sad 3, Borislav

Azlen, direktor Pogona prenosa No-

vi Sad, Milo{ Mladenovi}, izvr{ni

direktor za upravqawe i tr`i{te, i

Dragan Karanovi}, rukovodilac

Sektora za regionalno upravqawe

prenosnim sistemom.
Film uskoro ulazi u postproduk-

ciju, a kada bude zavr{en, gledaoci }e

mo}i da ga gledaju u sklopu programa

Televizije Panonija, koja ima regio-

nalnu pokrivenost i jedna je od naj-

gledanijih televizijskih stanica u

Vojvodini.

S. Eker

IZ POGONA I CENTARA 13

SNIMAWE FILMA O REKONSTRUKCIJI TS NOVI SAD 3

Rekonstrukcija najve}e TS u Vojvodini



Rezultati mese~nih aukcija prenosnih kapaciteta za jul 2011. godine

U
julu odnosno avgustu 2011. godine odr`ane su mese~ne, eksplicitne aukcije, za dodelu prava na kori{}ewe

prekograni~nog prenosnog kapaciteta na granicama regulacione oblasti Republike Srbije, za avgust, odnosno

septembar 2011. godine.
Na zajedni~kim,mese~nim aukcijama, za avgust 2011. godine, u~estvovalo je 15 u~esnika i zabele`eno je zagu{ewe u oba smera,

dok je u septembarskim aukcijama broj u~esnika bio za jedan mawi.
Prvi put od po~etka organizovawa zajedni~kih aukcija na jednom od smerova nije postojalo zagu{ewe i to na septembarskim

aukcijama u smeru ka Ma|arskoj.
Rezultati zajedni~kih mese~nih aukcija na srpsko-ma|arskoj granici, za avgust i septembar 2011. godine, prikazani su u

tabeli i na grafiku:

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf-joint.htm

JP EMS je organizovao dodelu raspolo`ivih prekograni~nih kapaciteta na mese~nom nivou za avgust i septembar na ostal-

im granicama i smerovima regulacione oblasti republike Srbije. Ukupan broj kompanija koje su u~estvovale i na avgustovskim

i na septembarskim aukcija bio je 16 i uglavnom je postojalo zagu{ewe na svim granicama i smerovima, sa izuzetkom granice

Crna Gora – Srbija u smeru ka Srbiji.
Rezultati mese~nih aukcija za dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta, za avgust i septembar 2011. godine,

prikazani su u tabeli i na grafiku:

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf.htm
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Pregled cena elektri~ne energije na evropskim berzama

Prose~ne cene elektri~ne energije na vode}im evropskim berzama prikazane su u tabeli i na grafiku, a preuzeti su sa

zvani~nih sajtova prikazanih berzi.

Jasmin Li~ina, dipl.ekonomista

Marko Jankovi}, dipl.el.in`.
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U
pravqawe elektroenergetskim si-

stemom i normalno funkcionisawe

poslovno-tehni~kog sistema JP EMS

zahteva, izme|u ostalog, i veliku pouzda-

nost rada sopstvenog telekomunikacionog

(TK) sistema i dobar kvalitet wegovih

servisa (usluga). To zna~i da ih je potreb-

no odr`avati na najvi{em mogu}em nivou.
Ovaj TK sistem je velikim delom neza-

visan od javnih telekomunikacionih ope-

ratora i kao takav, omogu}ava zna~ajnu fi-

nansijsku u{tedu preduze}u.On je komplek-

san zbog raznovrsnosti servisa, opreme i

potreba korisnika, te zbog toga zahteva

primenu efikasnog sistema za nadzor i

upravqawe, kao i adekvatno odr`avawe TK

opreme.
Naravno da sve to zahteva i odgovaraju-

}u logistiku stru~nog kadra. Pored isku-

snih kadrova koji dugo godina rade u JP

EMS i mladi stru~ni qudi predstavqaju

neophodan ~inilac, koji zna~ajno doprino-

si efikasnosti i pouzdanom funkcionisa-

wu svih organizacionih delova u na{em

preduze}u.
Jedan od wih je i kolega Milan Mrao-

vi}, diplomirani in`ewer elektrotehni-

ke, magistar tehni~kih nauka, zaposlen u

Pogonu Novi Sad kao samostalni diplomi-

rani in`ewer.Radi u Slu`bi Automatike,
u Odeqewu za informatiku i telekomuni-

kacije, od maja 2003. godine. Zadu`en je za

poslove redovnog i investicionog odr`a-

vawa TK ure|aja i opreme.
- Obavqam posao koji je usko povezan sa

mojom strukom i zadovoqan sam zbog toga.U
posao me je uveo kolega Vladimir Kuli},
glavni diplomirani in`ewer, na ~emu sam

mu zahvalan - po~iwe svoju pri~u kolega

Mraovi}.
Ka`e da je slo`enost wegovog radnog

mesta velika, ako imamo u vidu raznovr-

snost radnih aktivnosti i zastupqenih

tehnologija, ~iji je stalan razvoj neophod-

no pratiti. Wegove radne obaveze obuhva-

taju rad sa TK opremom, mernim instrumen-

tima i alatom, vo|ewe i a`urirawe opera-

tivno-tehni~ke dokumentacije, u~estvova-

we u radu stru~nih komisija, organizovawe

i nadzor poslova iz oblasti telekomuni-

kacija u koje su ukqu~ene druge firme sa

kojima JP EMS sara|uje.
- Kad sam se zaposlio, na podru~ju Po-

gona Novi Sad postojao je stari TK si-

stem koji se sastojao od znatno mawe ti-

pova TK ure|aja nego danas. To su bili

stari analogni ure|aji, pri ~emu su neki

od wih (VF ure|aji) i danas u funkciji.
Posledwih {est godina u JP EMS, a time

i u okviru Pogona Novi Sad, gradi se no-

vi TK sistem. Montirano je i pu{teno u

eksploataciju puno novih ure|aja (multi-

plekseri - SDH i fleksibilni, digital-

ne telefonske centrale, digitalni tele-

za{titni ure|aji, digitalni VF ure|aji,
ure|aji za radio veze, OPGW i privodni

opti~ki kablovi i ostala dodatna opre-

ma - ka`e Mraovi}.
- Dakle, poslovne aktivnosti su se po-

sledwih nekoliko godina znatno kvantita-

tivno uve}avale, pa se de{avalo da je u

istom danu, gotovo istovremeno, bilo po-

trebno da moji saradnici i ja budemo pri-

sutni na tri me|usobno udaqene lokacije,
{to je zbog ograni~ewa u resursima, qud-

skim i materijalnim, znalo da bude veoma

te{ko izvodqivo, ali smo se nekako snala-

zili - ka`e kolega Mraovi}, koji trenutno

u~estvuje u radu Komisije za inovirawe

Tehni~ke preporuke za odr`avawe teleko-

munikacionih ure|aja i opreme.
Mraovi} najavquje da se u narednom pe-

riodu o~ekuje monta`a i pu{tawe u rad ne-

koliko veza za prenos signala teleza{tite

po opti~kim prenosnim putevima (OPGW),
povezivawe novih telefonskih mre`a JP

EMS i ED „Elektrovojvodina“ i uvo|ewe

regionalnog nadzora SDH mre`e prenosa.
On posebno isti~e odli~nu poslovnu

saradwu sa kolegama iz svih organizacio-

nih celina Pogona Novi Sad, naro~ito iz

Slu`be Automatike, kojom rukovodi Pre-

drag Vidakovi}.
- Naro~ito je zna~ajna na{a saradwa sa

kolegama iz Centra za telekomunikacije,iz

RDC Novi Sad i iz Odeqewa za informa-

tiku i telekomunikacije u ostalim Pogo-

nima JP EMS - ka`e Mraovi}, izra`avaju}i

nadu da }e se u bliskoj budu}nosti na}i

adekvatan na~in za nagra|ivawe i podsti-

caj talentovanih, vrednih, stru~nih mladih

kadrova. Osim toga, on ukazuje i na zna~aj

saradwe koja dugo godina postoji sa kole-

gama iz drugih preduze}a.
Sawa Eker
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Mr MILAN MRAOVI], IN@EWER U SLU@BI AUTOMATIKE, POGON NOVI SAD

Dobra saradwa sa kolegama – kqu~ uspeha

Stru~na biografija

Na Odseku za elektrotehniku i ra~unarstvo Fakulteta tehni~kih nauka u Novom Sa-

du kolega Mraovi} diplomirao je 1999. godine, a u februaru 2009. godine i magistrirao

sa temom ’’Sistem upravqawa SDH mre`om prenosa’’.
- Temu magistarskog rada sam odabrao tako da ima dodirnih ta~aka sa poslom koji

obavqam. Naime, okosnica novog TK sistema u JP Elektromre`a Srbije je opti~ka TK mre-

`a prenosa velikog kapaciteta realizovana u SDH tehnologiji – ka`e Mraovi}.
Ciq magistarskog rada, kako obja{wava, bio je pronala`ewe kvantitativnog modela

putem koga bi se izabralo optimalno re{ewe za nadzor i upravqawe SDH mre`om pre-

nosa, odnosno tip upravqawa odre|en sa upravqa~kom arhitekturom, na~inom prenosa

upravqa~ke informacije i upravqa~kim protokolom.
- U na{oj elektroprivredi postoje dve SDH mre`e prenosa. Terminalna oprema jed-

ne mre`e je montirana i pu{tena u rad samostalno od strane JP EMS, a druge mre`e je

implementirana u saradwi sa JP EPS. Primenom mog modela pokazao sam da obe ove mre-

`e imaju sisteme za upravqawe koji su veoma blizu optimalnom re{ewu – smatra Mraovi}.
Na savetovawima/simpozijumima Juko CIGRE/ CIGRE Srbija, prezentovao je kao

autor/koautor pet stru~nih radova iz oblasti unapre|ewa upravqawa TK sistemom u JP

EMS-Pogon Novi Sad. Krajem 2009. godine primqen je u ~lanstvo STK-D2 CIGRE Srbija.
Na ovogodi{wem savetovawu CIGRE Srbija Milan je predstavio rad ‘’Faktori optimiza-

cije odr`avawa informaciono-komunikacionog sistema u JP EMS-Pogon Novi Sad’’, koji

je napisao u saradwi sa koleginicom Qiqanom Vezmar.



P
redstavnici JP EMS, mr Ne-

nad [ijakovi} i mr Dragan

Balkoski, imenovani su, 28.

juna u Bukure{tu, za lidere Grupe za

regionalne mre`ne studije (Network

Studies Group). Grupa je formirana na

redovnom sastanku ENTSO-E CSE RG,

regionalne radne grupe za razvoj pre-

nosnog sistema koja funkcioni{e pod

Komitetom za razvoj (SDC-System De-

velopment Comity) u okviru ENTSO-E

asocijacije.

Grupa za mre`ne studije bavi}e se

predlagawem i izradom sistemskih

studija na regionalnom nivou, razvo-

jem alatki i metodologija neophodnih

za funkcionisawe CSE RG i ispomo}

regionalnim TSO-ovima pri ispuwava-

wu obaveza preuzetih od ENTSO-E i

ostalih tela EU.

Slede}i sastanak CSE RG odr`a-

}e se po~etkom septembra u Briselu, i

na wemu }e predstavnici JP EMS iz-

lo`iti plan rada, odnosno predlo`i-

ti regionalne studije i ostale zadat-

ke ovog tima za naredni period.

- U Evropi je u ovom trenutku, mo-

`emo slobodno re}i, zapo~ela nova

era na poqu sistemske elektroenerge-

tike. Kao glavni akter, maksimalno po-

dr`an od strane evropskih institu-

cija, isti~e se asocijacija Operatora

prenosnih sistema ENTSO-E. U po-

sledwih godinu dana, u jednom izuzet-

no efikasnom procesu, vrlo su uspe-

{no formirana sva tela ove asocija-

cije i ogromnim koracima se ide na-

pred na svim poqima delovawa: opera-

tivnim pitawima, tr`i{nim aspekti-

ma, planirawem razvoja i nau~noistra-

`iva~kim temama.U svim regionima po-

lako se kristali{u pojedini nacio-

nalni TSO-ovi oko ~ijih eskperata

gravitira aktivnost ~itavog regiona.

Na{a velika `eqa je da, u na{em regi-

onu, svojim radom, energi~no{}u i zna-

wem izborimo mesto koje zaslu`ujemo,

- po~iwe razgovor [ijakovi}.

- Trenutno pripremamo plan rada

tima za izradu mre`nih studija i ide-

ja nam je da od samog starta nametnemo

kreativan, produktivan i brz stil ra-

da. Ve} na prvom narednom sastanku,

osim predloga regionalnih studija na

kojima bi radio tim koji vodimo,

predstavi}emo i softversko re{ewe

koje su u okviru FP7 projekta razvili

stru~waci iz JP EMS i Elektroteh-

ni~kog fakulteta u Beogradu. U pita-

wu je aplikacija za statisti~ku obra-

du rezultata n-1 kriterijuma sigurno-

sti proveravanih u okviru svakodnev-

nih DACF analiza kao i pri prora~u-

nima neto prekograni~nih prenosnih

kapaciteta na mese~nom nivou. Kao re-

zultat statisti~kih obrada stru~wa-

ci koji u TSO rade na planirawu raz-

voja mogu dobiti prve indikatore ve-

zane za probleme u mre`i iz ugla si-

gurnosti napajawa kao i ograni~avawa

obima trgovine na regionalnom nivou,

- ka`e [ijakovi} i nastavqa:

- Kad je re~ o regionalnim studija-

ma ~iju }emo izradu predlo`iti,

osnovna ideja je da obradimo scenari-

je perspektivnog stawa, koji na boqi

na~in uzimaju u obzir specifi~nosti

regiona i pojedinih nacionalnih si-

stema u regionu, a koji nisu obuhva}e-

ni panevropskim scenarijima: scena-

rio B (uobi~ajeni, najverovatniji sce-

nario), scenario 202020 (vezan za in-

tegraciju OIE), scenario “nuclear”

(plan ga{ewa NE) koji se uobi~ajeno

upotrebqavaju u ENTSO-E pri izradi

Desetogodi{weg plana razvoja

(TYNDP). U tom smislu, jako je bitno

uzeti u obzir specifi~nosti na{eg

regiona, koje se ogledaju u obimnom

kori{}ewu ugqa, odnosno, TE na ugaq,

velikim hidropotencijalima i scena-

rijima vezanim za mogu}e dotoke vode

(su{na ili godina sa obimnim dotoci-

ma vode), kao i na tehni~ke i finan-

sijske aspekte i mogu}nosti imple-

mentacije razli~itih vidova obno-

vqivih izvora energije u na{em regio-

nu. Ukratko, moramo da se izborimo za

specifi~nosti na{eg regiona, a naj-

boqi na~in za borbu jeste na terenu

na kome se nalaze svi TSO-ovi Evrope,

znawem,radom i zalagawem - kako u ovoj

radnoj grupi, tako i u svim ostalim

radnim grupama ENTSO-E, gde pred-

stavnici EMS-a rade odli~an posao.

Govore}i o rukovode}em polo`aju

koji je poveren stru~wacima iz JP

EMS, [ijakovi} isti~e:

- Ube|eni smo da na{ mlad tim

stru~waka ima snage da iznese ulogu

koju smo preuzeli. Ovo je dobra pri-

lika da vratimo na{u sistemsku elek-

troenergetiku na mesto koje joj sigur-

no pripada u regionu i u Evropi. Me-

sto lidera tima za izradu regional-

nih mre`nih studija dobili smo na-

kon jednoglasne odluke predstavnika

svih regionalnih TSO na sastanku u

Bukure{tu i to nam daje jo{ jedan mo-

tiv vi{e da se od samog starta maksi-

malno doka`emo.

M. Bogi}evi}
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INTERVJU: MR NENAD [IJAKOVI]

EMS lider Grupe

za regionalne mre`ne studije
Predstavnici JP EMS nametnu}e, u sklopu ENTSO-E CSE RG grupe, kre-

ativan, produktivan i brz stil rada



O
dluka o pokretawu javne ras-

prave o Programu rada ENT-
SO-E 2011-2012 usvojena je

na Skup{tini ENTSO-E 28. juna 2010.
Period predvi|en za raspravu tra-

je od 1. jula do 2. septembra 2011. Svi

komentari zainteresovanih strana

bi}e dobrodo{li.
Program rada je jedan od kqu~nih

dokumenata i obaveza ENTSO-E u

skladu sa Uredbom (EC) 714/2009. Ovo

je tre}i Program rada ENTSO-E, ali

prvi posle stupawa na snagu Tre}eg

energetskog paketa i Uredbe 714, od-

nosno od 3. marta 2011. Mnoge aktiv-

nosti ENTSO-E sada se obavqaju u

okviru zakonski definisane, formal-

ne saradwe sa regulatorima i Evrop-

skom komisijom, kao i sa zainteresova-

nim stranama i korisnicima mre`e.
Program rada je osmi{qen tako da

kombinuje neophodne formalnosti,
sistematski pristup i strate{ko

uskla|ivawe sa ciqevima EU u oblasti

energetske politike sa proaktivnim

stavom prema ranom otkrivawu i re{a-

vawu problema. U wemu su povezani

tehni~ki, tr`i{ni i komunikacioni

aspekti, kako bi se gra|anima, zakono-

davacima i donosiocima odluka pra-

vilno predstavila potreba za boqom

mre`om.
Kqu~ni delovi Programa rada su:
Razvoj mre`nih kodova (o prikqu-

~ewu, DSO i industrijskom poveziva-

wu, alokaciji kapaciteta i upravqawu

zagu{ewima, balansirawu, operativnoj

sigurnosti, operativnom planirawu

itd.)
Desetogodi{wi plan razvoja mre-

`e (TYNDP) 2012. (sa kqu~nim meto-

dolo{kim poboq{awima u odnosu na

plan iz 2010) 
Prenosni pravci: modularni raz-

vojni pristup (o arhitekturi budu}e

evropske prenosne mre`e) 
Javno prihvatawe novih infra-

strukturnih projekata i investicio-

nih podsticaja (podsticawe potreb-

nog poboq{awa u oblasti izdavawa

dozvola i prihvatawa, {to se mora br-

zo posti}i kako bi bilo mogu}e da se

ostvare ciqevi iz TYNDP)
Plan istra`ivawa i razvoja (R&D

plan) (usko povezan sa Evropskom ini-

cijativom za mre`e, deo SET plana) 
Ostale oblasti ja~awa saradwe

TSO
Nakon perioda javne rasprave,

ENTSO-E }e objaviti sve komentare

dobijene od zainteresovanih strana.
Svi komentari treba da budu do-

stavqeni do drugog septembra 2011, i

mogu se slati na adresu: consultati-
on.workprogram@entsoe.eu.
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D
anijel Dobeni, generalni

direktor Elia TSO grupe, po-

novo je izabran za predsedni-

ka ENTSO-E na godi{woj Skup{tini u

Vilnusu 28. juna 2011. Dobeni je rekao

da su aktivnosti ENTSO-E posebno

zna~ajne nakon {to se , posle 3. marta

2011, Tre}i paket internog energet-

skog tr`i{ta u potpunosti primewuje

za poslove planirawa mre`e i mre-

`nog koda. Osim izbora funkcionera

i usvajawa buxeta, ra~una i Programa

rada ENTSO-E za 2012, Skup{tina je

tako|e odobrila:
- Pozicioni dokument o prekogra-

ni~nom balansirawu koji }e biti glav-

ni putokaz regulatorima i TSO u

predstoje}em radu na uputstvima i ko-

deksima tr`i{ta.
- U~e{}e ENTSO-E u planiranom

trogodi{wem studijskom programu o

prenosnim pravcima elektri~ne ener-

gije, zasnovanom na predstoje}em Ener-

getskom planu 2050. Evropske komisije.
- Prilago|avawa Statuta i Poslov-

nika ENTSO-E, izme|u ostalog u ciqu

daqeg unapre|ewa procesa konsulta-

cija,a na osnovu razgovora sa Komisi-

jom i novom Agencijom za saradwu

energetskih regulatora,ACER.
- Razvoj evropske mre`e, u kontek-

stu plana energetskih izvora 2050,
najve}im delom zasnovanom na obno-

vqivim izvorima energije, je izazov 21-
og veka za sve TSO, - istakao je Dobe-

ni. -ENTSO-E kroz privilegovane kon-

takte sa svim zainteresovanim strana-

ma i koriste}i stru~nost svojih ~la-

nova, ima resurse i voqu da igra va`nu

ulogu u ovom razvoju, shvataju}i va-

`nost pouzdanog snabdevawa elek-

tri~nom energijom za na{e savremeno

dru{tvo, danas i u budu}nosti.
- Puna implementacija internog

tr`i{ta elektri~ne energije do kraja

2014. je veliki izazov i zahteva ne sa-

mo veliki broj kodova mre`e, ve} i iz-

gradwu mnogih dalekovoda koje TSO
planirale i koje su prikazane u ENT-
SO-E Desetogodi{wem planu razvoja

mre`e - dodao je Dobeni.
Kako bi se o~uvao kontinuitet u

periodu nakon nedavne pune primene

Tre}eg energetskog paketa ETNSO-E,
Skup{tina je dodelila dvogodi{we

mandate slede}im funkcionerima:

Potpredsednik: Jukka Ruusunen,
CEO of Fingrid (Finska), predsednik

Upravnog odbora: Graeme Steele, Nati-
onal Grid (Velika Britanija), potpred-

sednik Upravnog odbora: Ma?gorzata
Klawe, PSE Operator (Poqska), novoi-

zabrani ~lanovi Upravnog Odbora: Ulf
Moberg, Svenska Kraftnät ([vedska),Ta-
avi Veskimägi, Elering (Estonija); novoi-

zabrani ~lanovi odbora: Luis Atienza,
REE ([panija), Zbyn?k Boldiš, CEPS (^e-

{ka), Pierre Bornard, RTE (Francuska),
Luigi de Francisci, Terna (Italija), Mar-
tin Fuchs,TenneT TSO GmbH (Nema~ka),
Stelian Alexandru Gal,Transelectrica (Ru-

munija), Damjan Me?imorec, HEP-OPS
(Hrvatska), Lajos Oroszki, MAVIR (Ma-

|arska), predsednik Odbora za razvoj

sistema: Jean Verseille, RTE (Francuska),
predsednik Odbora za poslovawe si-

stema: Klaus Kleinekorte, Amprion (Ne-

ma~ka), predsednik Odbora za tr`i-

{te: Juha Kekkonen, Fingrid (Finska),
predsednik pravne i regulatorne gru-

pe: Jacqueline van Overbeek de Meyer,
TenneT (Holandija).

ENTSO-E otvorio javnu raspravu o Programu rada 

ENTSO-E 2011-2012

Danijel Dobeni predsednik ENTSO-E



M
AVIR - ma|arski Operator

prenosnog sistema, iako mla-

da organizacija, poseduje du-

gu tradiciju i ogromno iskustvo: pre

uspostavqawa MAVIR, Nacionalni

energetski dispe~erski centar oba-

vqao je tehni~ke poslove upravqawa

sistemom od novembra 1949. godine.

MAVIR je osnovan 2000-e godine, a od

2003-e poseduje licencu za nezavisno

upravqawe sistemom i znatno su mu

pro{irena ovla{}ewa. MAVIR prvog

januara 2006. postaje nezavisni, inte-

grisani operator prenosnog sistema

(TSO) i u sebi objediwuje Sektor za

upravqawe mre`om iz Nacionalne

prenosne kompanije i Odsek za preno-

sne mre`e iz Ma|arske energetske

kompanije. Visokostru~ni tim entuzi-

jasta prikqu~io se tada MAVIR, koji

po ulozi i du`nostima zna~ajno preva-

zilazi stari dispe~erski centar.

Danas, du`nosti MAVIR su: da

obezbedi pouzdan, efikasan i bezbe-

dan rad ma|arskog elektroenerget-

skog sistema, ukqu~uju}i obavezne re-

zervne kapacitete proizvodwe i pre-

nosa; da nadgleda i unapre|uje sred-

stva prenosnog sistema - da vr{i neo-

phodnu obnovu, odr`avawe i razvoj ka-

ko bi se obezbedilo pravilno i pou-

zdano snabdevawe; da obezbedi neome-

tan rad i daqe {irewe tr`i{ta elek-

tri~ne energije i pristup tr`i{tu

pod istim uslovima za korisnike; da

vr{i obradu dobijenih podataka; da

upozori u~esnike na tr`i{tu da ne

sklapaju neizvodqive ugovore; da

uskladi rad ma|arskog elektroener-

getskog sistema sa susednim sistemi-

ma; da koordinira me|unarodnu sarad-

wu; da priprema Strategiju razvoja

mre`e i da iznesi predloge za razvoj

proizvodwe.
Upravqawe prenosnim sistemom

vr{i se u realnom vremenu sa ciqem

odr`avawa ravnote`e kapaciteta

elektroenergetskog sistema. To pod-

razumeva odre|ivawe obaveznih rezer-

vi i kapaciteta za potrebe balansi-

rawa i vo|ewe ra~una o tome koliko

brzo i efikasno i po kojoj ceni svaka

elektrana mo`e da isprati neophod-

ne promene.
MAVIR nadzire stawe nacionalne

prenosne mre`e i interkonekciju li-

nija, koordinira planove odr`avawa

distributivne mre`e, odlu~uje koja

iskqu~ewa su mogu}a a koja ne, tako da

je visok kvalitet snabdevawa obezbe-

|en u svakom trenutku. Tako|e, MAVIR
se brine da se na vreme obavqaju re-

monti i zahvati na mre`i, da se dale-

kovodi, trafostanice i podstanice

odr`avaju i pro{iruju, i da se svi ra-

dovi sprovode u skladu sa relevant-

nim zakonima i Strategijom razvoja

mre`e.

Strategija razvoja mre`e koju pri-

prema MAVIR ima poseban zna~aj u pri-

premi sredworo~nih i dugoro~nih

planova razvoja ma|arskog elektroe-

nergetskog sistema i prilikom odre-

|ivawa optimalnih uslova razvoja. Ta-

ko|e, MAVIR prati kretawa u doma}oj

potro{wi elektri~ne energije i u re-

dovnim intervalima sprovodi istra-

`ivawa o unutra{wim i spoqnim fak-

torima koji uti~u na promenu tra`we

i ukazuje na sezonske promene optere-

}ewa. MAVIR redovno savetuje vladu i

tr`i{ne igra~e o aktivnostima veza-

nim za proizvodwu i prenos koje tre-

ba sprovesti kako bi se osigurala

bezbednost i ekonomi~nost isporuke

elektri~ne energije. Kada je u pitawu

organizacija tr`i{ta, MAVIR ima za-

datak da obezbedi operativne uslove

za funkcionisawe liberalizovanog

tr`i{ta elektri~ne energije i da

upravqa tr`i{tem sistemskih usluga.

Priredio M. B.
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UPOZNAJEMO OPERATORE SISTEMA: MA\ARSKA

MAVIR - nezavisni energetski menaxer

Operator koji uspe{no obavqa brojne zadatke



A
rhitekta Ditmar Kering iz

arhitektonske grupe “Arphe-
notype” dizajnirao je moderne

dalekovodne stubove ~iji su crte`i po-

nu|eni kao konkursni rad kompaniji za

proizvodwu elektri~ne energije Islan-

da, prenosi portal “Dizajn i arhitektu-

ra”, na svojoj internet stranici.
Svaki pojedina~ni stub }e varira-

ti u visini od 17 do 32 metara, u zavi-

snosti od lokacije na kojoj }e biti

podignut, a {to }e izra~unati ra~unar

u kombinaciji sa preciznim topo-

grafskim podacima. Prema re~ima ovog

arhitekte, ponu|eni organski dizajn

je najlogi~nije re{ewe, po{to je pot-

puno adaptibilan, ekonomski ispla-

tiv i vizuelno zadovoqavaju}. Naime,
svaki stub }e biti unikatan, a pred-

stavqa}e rezultat prora~una uticaja

zemqi{ta i lokacije, te prirodnih

uticaja poput vetra. Strukture }e bi-

ti prefabrikovane, te kranom posta-

vqane na datu lokaciju, na ve} pripre-

mqene betonske temeqe.
Iako je ova struktura nai{la na

odre|ena osporavawa u smislu komu-

nikacije sa svojim okru`ewem, arhi-

tekta Ditmar Kering smatra “da mo-

gu}nosti moderne organske arhitek-

ture mogu stvoriti i opona{ati ob-

like iz biologije, te da se u wima

stvara sama esencija prirode”. Zapra-

vo, sti~e se utisak da ove strukture

podse}aju na prizore koji se mogu vi-

deti jedino pod mikroskopom, gde je

re~ o bazi~nim strukturama koje kao

takve podr`avaju celokupnu strukturu

slo`enog organizma.
Pored veoma neobi~nog izgleda za

dalekovod, arhitekta ka`e da je jedna

od najve}ih prednosti ove strukture

wena ekonomska isplativost, te mala

cena odr`avawa. Iako nije napomenu-

to o kakvom materijalu se radi, re~e-

no je da }e ovi dalekovodi biti pre-

mazani visokosjajnim premazom koji }e

pomo}i da se struktura o~isti prili-

kom atmosferskih padavina, ali koji

}e tako|e imati veliku ulogu u aero-

dinami~nosti strukture i primawu

fizike vetra na sebe.

S. E.
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PROJEKAT DALEKOVODA - ISLAND - DITMAR KERING

Moderna arhitektura

opona{a biolo{ke oblike
Jedna od najve}ih prednosti strukture ovih dalekovoda, veoma neobi~-

nog izgleda, jeste ekonomska isplativost i niska cena odr`avawa.



U
utorak, 09. avgusta 2011. godine

u prostorijama TS 400/110 kV

Jagodina 4,odr`an je prvi radni

sastanak Resora za razvoj, ekonomska

pitawa, kolektivno ugovarawe, infor-

misawe i saradwu sa drugim sindikati-

ma. Sastanku su prisustvovali: Milo-

mir Staji}, predsednik Resora, Pre-

drag Batini}, glavni i odgovorni

urednik lista EMS, Jovan Popovi},

novinar lista Rad - Sindikalni pove-

renik, Milovan Andri}, predsednik

Sindikata EMS i doma}ini sastanka

Radomir Petrovi}, ~lan Resora i

Milovan Markovi}, predsednik Sin-

dikata EMS pogon Kru{evac.Utvr|en je

kontinuitet koncepta informisawa

sindikalnog ~lanstva putem slu`benog

glasila, odnosno sajta www.sindika-

tems.org.rs, preko sindikalnih strana u

listu Elektromre`e Srbije, i lista

Sindikalni poverenik.Resor }e ubudu-

}e elektronskom po{tom, na adrese

sindikalnih aktivista i ostalih zain-

teresovanih ~lanova Sindikata EMS,
upu}ivati obave{tewa i aktuelne in-

formacije,koje }e oni slati daqe ~lan-

stvu ili objavqivati na oglasnim ta-

blama. Dogovoreno je da Resor unapre-

di saradwu sa glavnim i odgovornim

urednikom i redakcijom lista EMS,od-

nosno da uskladi svoj rad sa dinamikom

izla`ewa lista i na vreme dostavqa ma-

terijale i konkretne autorizovane

predloge sadr`aja sindikalnih strana.
Na dnevnom redu su bile i aktuelne te-

me o te{ko}ama koje prate pregovore za

novi Kolektivni ugovor, o novom Zako-

nu o energetici i saradwi sa sindika-

tima iz regiona.
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Osnovan Resor za informisawe

D
eveta sednica Pete koordina-

cije Sindikata EPS (Sindika-

ta radnika direkcija JP EPS,
Sindikata EMS i Sindikalne organi-

zacije radnika EPSTURS), odr`ana je

24.06.2011. godine u vili „Jawi}“ na

Zlatiboru. Doma}ini ovog skupa sin-

dikalnih aktivista bili su Vojin Ko-

sti}, predsednik Sindikata radnika

direkcija JP EPS i Miroslav Jawi},
vlasnik objekta koji se koristi za re-

kreativni odmor zaposlenih u na{im

preduze}ima. Dragan Marjanovi},
predsednik Pete koordinacije, obave-

stio je prisutne da je Osniva~u i po-

slodavcima upu}en Protest zbog ka-

{wewa zakqu~ivawa kolektivnih ugovo-

ra za JP EPS i JP EMS.Tekst Kolektiv-

nog ugovora za Javno preduze}e „Elek-

tromre`a Srbije“ je dogovoren na tri-

partitnim pregovorima Osniva~a, Po-

slodavca i Sindikata, dobijene su sve

potrebne saglasnosti, ali se ve} neko-

liko meseci ~eka administrativni za-

vr{etak procedure, a tekst Kolektiv-

nog ugovora za Javno preduze}e „Elek-

troprivreda Srbije“ je u proceduri

tripartitnog usagla{avawa i davawa

saglasnosti na dogovorene korekcije

pojedinih ~lanova novog KU,ali se i to

bezrazlo`no odugovla~i.
Posle javne rasprave o novom

Predlogu Zakona o {trajku, u kojoj su

aktivno u~estvovali i na{i sindikal-

ni aktivisti, Predlaga~u su upu}ene

na~elne primedbe Pete Koordinacije

Sindikata EPS:
1. Materiju koju tretira Predlog

Zakona o {trajku potrebno je urediti

novim Zakonom o radu i kolektivnim

ugovorima, a ne posebnim zakonom.
2. Predlo`eni tekst Zakona o

{trajku, po sadr`aju vi{e je „Zakon o

zabrani {trajka“.

3. Nove mere obuhva}ene Zakonom o

{trajku mnogo vi{e {tite poslodavce,
nego zaposlene.

4. Ovim Predlogom nije predvi|e-

no pravo na izra`avawe nezadovoq-

stva putem Protesta zaposlenih.
5. Utvr|ivawe minimuma procesa

rada potrebno je samo u delatnostima

u kojima prekid rada ili obim trajawa

prekida rada mo`e stvarno da ugrozi

`ivot, li~nu bezbednost i zdravqe

stanovni{tva ili dela stanovni{tva.
6. Ne uvoditi „lokaut“ (privreme-

no uskra}ivawe obavqawa poslova za-

poslenima koji ne u~estvuju u {trajku,
radi za{tite ekonomskih interesa i

prava poslodavca).
Na ovoj sednici Pete koordinaci-

je dogovoreni su i detaqi o u~e{}u za-

jedni~ke sportske ekipe po~etkom

septembra u Vrwa~koj Bawi na 36. RSI

Sindikata EPS.

Peta koordinacija Sindikata EPS



N
a poziv Dragana Marjanovi-

}a, predsednika Sindikata

EMS pogon Vaqevo, u posetu

Pogonu Vaqevo do{la je mawa grupa ko-

lega iz Pogona Kru{evac na ~elu sa

predsednikom Sindikata Markovi}

Milovanom. U grupi su bile kolege iz

Kraqeva, Kragujevca i Jagodine. Marjano-

vi} ih je srda~no do~ekao u Regional-

nom dispe~erskom centru Vaqevo i u

kra}em razgovoru predstavio svoje ko-

lege i ukazao na zna~aj ovog RDC koji

upravqa prenosnom mre`om sa velikim

brojem dalekovoda koji su direktno po-

vezani sa proizvodnim kapacitetima.

Goste je u prostorijama Pogona Vaqevo

primio rukovodilac slu`be za eksploa-

taciju Milo{ Danilovi} koji je is-

koristio priliku da upozna prisutne

sa aktuelnim doga|awima u Pogonu Va-

qevo. Kolege iz pogona Kru{evac i Va-

qevo je pozdravio i predsednik Sindi-

kata EMS Milovan Andri},koji je go-

vorio o aktivnostima u sindikalnoj

Centrali.U daqem neformalnom dru`e-

wu doma}ini su prijatno iznenadili go-

ste izletom u Brankovinu, znamenito

mesto nadomak Vaqeva u kome je stare-

{ina crkve Svetih Arhan|ela nadahnu-

to govorio o delima ~uvene familije

Nenadovi}: Aleksi, Jakovu, Proti Mate-

ji i ~ika Qubi Nenadovi}u,koji po~iva-

ju uz temeqe crkve u Brankovini. U kru-

gu porte se nalazi i humka na{e poznate

pesnikiwe Desanke Maksimovi}, kao i

jedna od najstarijih dr`avnih {kola u

onda{woj - ustani~koj Srbiji. Nastavak

dru`ewa je pro{ao u prijatnom razgovo-

ru izme|u gostiju i doma}ina u obli-

`wem restoranu Platani, kao i uz ~vr-

sto obe}awe da }e sli~nih dru`ewa bi-

ti i ubudu}e.
Radomir Petrovi}
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U
Beogradu, u prostorijama Zve-

zdara teatra odr`ana je deve-

ta redovna sednica Skup{tine

Konfederacije slobodnih sindikata

koja je progla{ena za izbornu. Zbog

va`nosti zastupqenosti predstavni-

ka svih granskih i regionalnih pove-

reni{tava u izborima za organe Kon-

federacije, pravo u~e{}a i punoprav-

nog odlu~ivawa na ovoj sednici Skup-

{tine Konfederacije imali su svi de-

legirani ~lanovi Skup{tine. Sindi-

kat EMS su predstavqali Milovan

Markovi} i @eqka Mudri}. Uvodnu

re~ je dao stari – novi predsednik

Konfederacije slobodnih sindikata

Ivica Cvetanovi}, koji je jednogla-

sno, aklamacijom dobio drugi mandat.
Zamenik premijera i ministar unutra-

{wih poslova Ivica Da~i}, kao

predstavnik Vlade na ovom skupu, izja-

vio je da nema evropske Srbije bez

evropskih prava radnika. Srbija je po

Ustavu dr`ava socijalnih prava i ne-

ma puta ka EU ispod tog nivoa. On

smatra da treba i}i na dogovore koji

}e biti u interesu radnika, odnosno

u ciqu ostvarewa wihovih zakonskih

prava, uz obe}awe da se mo`e ra~una-

ti na wegovu podr{ku i kao zamenika

premijera i ministra i kao predsed-

nika SPS.

Saradwa Sindikata pogona Vaqevo i Kru{evac

Skup{tina KSS 
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U
subotu 23. jula 2011. godine u Ba-

jinoj Ba{ti odr`ana je 18. po re-

du turisti~ko - sportska manife-

stacija „Drinska regata“ sa rekordnim

brojem u~esnika. Procene su da je tog da-

na na vodi bilo oko 1200 plovila i oko

15000 regata{a. Kolonu, koja je bila duga

preko 1 km i ove godine su pratili ~amci

sa truba~ima. Drinska regata je najpose-

}eniji doga|aj u Zapadnoj Srbiji i cen-

tralna letwa manifestacija na vodi.Ovaj

hepening na reci Drini,tokom tri dana,
razli~itim sadr`ajima privukao je preko

100.000 posetilaca iz zemqe i inostran-

stva.Manifestacija je po~ela 21. Jula tak-

mi~ewem u pripremawu ribqe ~orbe po-

red reke Vrelo.U ve~erwim satima na tr-

gu u Bajinoj Ba{ti odr`an je koncert na-

rodne muzike. bili su organizovani sko-

kovi sa mosta i takmi~arski spust niz

Drinu u kome su u~estvovala brojna

sportska dru{tva iz cele Srbije. Drugi

dan manifestacije zavr{io se koncertom

MOST FEST na u{}u reke Ra~e u Drinu.
Tre}i dan Regate, 23. jul bio je rezervi-

san za onaj glavni doga|aj,odnosno zabav-

no-rekreativni spust, koji je po~eo u 11
~asova i u kojem je u~estvovalo na stoti-

ne plovila i posada, truba~i, plutaju}i

{ank, muzi~ki splav i drugi najrazli~iti-

ji plovni objekti, me|u kojima su bila i

dva sa kolegama iz Sindikata EMS Elek-

troistok Izgradwa. Na{u ekipu od 17
u~esnika su zajedno organizovali sindi-

kat i sami u~esnici – zaposleni u Izgrad-

wi.Vo`wa je trajala 3.5 sata,a deo ~lano-

va na{eg ~amca zavr{io je spust na drugim

plovilima sa prete`no `enskim posada-

ma. Ovo je bilo na{e prvo u~e{}e na

Drinskoj regati, ali posle dobrog pro-

voda sigurno }e postati deo redovnog

godi{weg programa rekreacije zaposle-

nih. Manifestacija je zavr{ena u ve~er-

wim satima sa drugim delom MOST

FEST. U sva tri dana trajawa programa

Regate bio je organizovan sajam zdravqa i

rekreacije na trgu u Bajinoj Ba{ti. (tekst

i fotografije Vlada Smili})

U
sredu 13.07.2011. godine, od 10
do 15 ~asova, u prostorijama

xotela „Kristal“ u Beogradu,
u organizaciji Visoke strukovne

{kole za preduzetni{tvo, Centra za

industrijske odnose, u saradwi sa

Ministarstvom rada i socijalne po-

litike Republike Srbije i udru`e-

wem gra|ana za demokratiju i gra|an-

sko obrazovawe „Gra|anske inicija-

tive“, za sindikalne aktiviste vi{e

sindikalnih centrala, odr`an je in-

teraktivni stru~ni seminar na temu:
„Sindikat i politika”. Dr Vladi-

mir Marinkovi}, direktor VS[P je

otvorio seminar davawem uvodne re-

~i o ciqevima seminara, izboru teme

i na~inu rada. Zatim je Slobodanka

Brankovi}, savetnica Ministra ra-

da i socijalne politike govorila o

trenutnom te{kom stawu u dr`avnoj

administraciji i svojim iskustvima

kao sindikalnog aktiviste. Miqen-

ko Dereta, izvr{ni direktor Udru-

`ewa „Gra|anske inicijative“ imao

je predavawe sa temom: „Pluralizam

identiteta – civilno dru{tvo, sin-

dikati i politika“, doc. dr Zoran

Risti}: „Politi~ka uloga sindikata

u procesu sprovo|ewa tranzicionih

reformi“ i na kraju interaktivno

predavawe prof. dr Darko Marin-

kovi}: „Politi~ka funkcija sindika-

ta u dru{tvu u tranziciji“ sa radio-

nicom u kojoj su u~estvovali i na{i

predstavnici: Milovan Markovi},

Irena Pejovski, Stojan Radak,

Radomir Petrovi}, Vladimir \i-

ki}, Zlatomir Dobrisavqevi},

Sa{a \or|evi} i Milovan An-

dri}. Menaxer ovog projekta Visoke

strukovne {kole za preduzetni{tvo

Bojana Vigwevi}, uru~ila je svim

polaznicima sertifikate.

Drinska regata

Sindikat i politika
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U
prostoru „Dvori{te“ Mati~ne

biblioteke „Qubomir Nenado-

vi}“ u Vaqevu, odr`ano je kwi-

`evno ve~e pesnikiwe Marije [kor-

ni~ki, ~lanice Resora za kulturu Sin-

dikata EMS.Pisac i kwi`evni kriti~ar

Janko Levnai}, sindikalni aktivista

iz Pogona Vaqevo, predstavio je ~etiri

kwige poezije na{e poetese: Drobwa~-

ke zapise objavqene 2006. u Bistrici u

Novom Sadu, Miris ko`e, u Brankovom

kolu u Sremskim Karlovcima 2007, Kroz

Jelisej u novosadskom Orfeusu 2008. i

kona~no - Hotel Adams u beogradskom

Apostrofu 2011.godine.Marija je te le-

pe julske no}i prikupila pa`wu publike

svojim velikim sentimentom i nagla{e-

nom te`wom za emotivnom i mentalnom

harmonijom, provode}i ih kroz svoje ~e-

tri kwige,kroz guste zvuke i retke miri-

se bajkovitih i dalekih uspomena iz de-

tiwstva, nekonvencionalnim putevima

ko`e i wenih svekolikih prikrivenih i

neprikrevenih erotskih mirisa, pa kroz

refleksiju mitskog i nesvesnog putevi-

ma liberalnih instikta i netolerant-

nih nagona i na kraju kroz pun kolor we-

govog svagdaweg tragawa u fizi~kim do-

menima, kroz odraze u slikama (vi{e bu-

du}nosti nego stvarnosti) ~etiri goto-

vo mitsaka slikara viteza.Marijini sti-

hovi tra`e originalnost i inventiv-

nost i pru`aju veliku raznovrsnost bez

uobi~ajenih rutina, a weni snovi i ma-

{tawa, izviru}i iz wih postaju vrlo re-

alni i opipqivi. [ta li je slede}e {to

nam sprema? 

Pozori{na

predstava 

za Dan

preduze}a

P
ovodom Dana Preduze}a Sindi-

kat Direkcije EMS je za ~lanove

organizovao besplatno gledawe

pozori{ne monodrame “O kako divan

dan“ u Ateqeu 212. U maloj sali ne{to

vi{e od 50 zaposlenih iz Beograda u`i-

valo je u predstavi koju je briqantno iz-

vela poznata srpska diva Vesna Pe}a-

nac. Monodrama je zasnovana na detaqi-

ma iz stvarnog glumi~inog `ivota.

M.Vukas

U MATI^NOJ BIBLIOTECI U VAQEVU

Kwi`evno ve~e Marije [korni~ki



U
organizaciji resora za kultu-

ru Sindikata EMS, od{tampan

je Almanah umetni~kog stvara-

la{tva zaposlenih u JP EMS i izdvoje-

nim privrednim dru{tvima, pod nazi-

vom „Kolonada“. U almanahu, koji sadr-

`i poeziju, prozu i likovne priloge,

nalaze se radovi Rajice Dragi}evi-

}a, Neboj{e Cvetkovi}a, Marije

[korni~ki, Janka Levnai}a, Tiho-

mira Jovanovi}a, Andona Popova,
Nenada Radosavqevi}a, Neboj{e

Cvetkovi}a, Dragane Raji} i

Aleksandra Opa~i}a.
-Ideja „Kolonade“ je da afirmi{e

umetnost i ohrabri zaposlene da svo-

je kwi`evno i likovno stvarala{tvo

predstave kolegama. Planira se da al-

manah postane redovno izdawe koje

izlazi jednom godi{we – ka`e Milo-

van Andri}, predsednik Sindikata

EMS. -„Kolonada“ predstavqa jedan

od glavnih projekata resora za kultu-

ru. Do sada je odr`ano i nekoliko

promocija, od kojih je najve}a bila u

Vaqevu, a zbornik }e biti predsta-

vqen i na sportskim susretima na Ko-

paoniku – dodaje Andri}.

Jedan od zastupqenih autora, Janko

Levnai}, u predgovoru ka`e da je „al-

manah stvarala{tva radnika pregnu}e

koje pretenduje na dru{tvenu ulogu da

bude va`an ~inilac u afirmaciji pre

svega kwi`evnosti i likovne umetno-

sti, i svakako – novih ideja i razvoja

slobode i kulture uop{te, osobito u

lokalnim sredinama odakle wegovi

autori poti~u.“
-Budu}i da je, po sebi, integralni

deo `ivota, kultura jednog preduze}a,
jednako kao i kultura jedne porodice

ili ~ak i dr`ave, predstavqa i wegov

identitet. Nije se s time {aliti –
kultura je temeq definicije roda ho-

mosapiensa i svega {to od wega poti-

~e! Dakle razvoj novog, modernog stva-

rala{tva mo`e biti shva}en i kao po-

~etak ulagawa u novi, moderniji, po-

`eqniji i humaniji identitet onoga

koji je podr`ava i podsti~e – dodaje

Levnai} u predgovoru.
Svi zainteresovani svoje radove

mogu slati uredni{tvu „Kolonade“ na

adrese marija.skornicki@ems.rs i

tihomir.jovanovic@elektroistok.org, sa

naznakom - za Almanah. „Kolonada“ je

dostupna i na sajtu Sindikata JP

EMS.

M. B.
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Almanah umetni~kog stvarala{tva 

zaposlenih u JP EMS

Almanah sadr`i poeziju, prozu i likovne priloge

Budu}i da je, po sebi, inte-

gralni deo `ivota, kultura

jednog preduze}a, jednako

kao i kultura jedne porodi-

ce ili ~ak i dr`ave, pred-

stavqa i wegov identitet



S
a dolaskom toplijih dana i

meseci, ve}ina qudi se trudi

da provodi {to vi{e vremena

u prirodi. Iako taj boravak donosi

mnogo radosti i u`ivawa, iako kori-

sti zdravqu, ipak postoje i neke opa-

snosti, a to su krpeqi. Oni svojim

ugrizom mogu da prenesu i uzro~nike

nekih zaraznih bolesti

Svaki boravak u prirodi, naro~i-

to me|u niskim rastiwem, donosi opa-

snost od kontakta sa krpeqima. U

kontinentalnim krajevima na{e zemqe

najrasprostraweniji je tzv. {umski kr-

peq (Ixodes ricinus), dok na moru i

priobaqu najve}u opasnost predsta-

vqa pse}i krpeq (Rhipicephalus san-

guineus). Svaki kontakt sa krpeqom

ne dovodi uvek do prenosa i razvoja

zarazne bolesti, jer mnogi od wih ni-

su ni zara`eni. Ve}i broj krpeqa se

ni ne zaka~i za ko`u ve} otpadne sa

tela ili satima luta po ko`i dok ne

na|e pogodno mesto na kome }e da se

„ugwezdi“, a to je naj~e{}e na pregibi-

ma, kosmatom delu glave i tamo gde je

ko`a toplija.

KOJE BOLESTI PRENOSE KRPEQI

Krpeqi ugrizom mogu na ~oveka da

prenesu nekoliko bolesti, a to su

uglavnom zoonoze – bolesti `ivoti-

wa, ali se one retko prenose i na ~o-

veka. Krpeqi se zaraze sisawem krvi

zara`ene `ivotiwe, a qudi se zaraze

nakon ugriza zara`enog krpeqa koji

putem pquva~ke prenosi uzro~nike na

~oveka, ali i gwe~ewem krpeqa preko

o{te}ene ko`e ili sluzoko`a.

Naj~e{}e bolesti koje se prenose

krpeqskim ugrizom su: borelioza

(Lajmska bolest), krpeqski meningo-

encefalitis, tularemija, babezioza i

neke rikecioze.

SIMPTOMI I ZNACI

Na mestu ugriza krpeqa na ko`i mo`e

da se pojavi mawe crvenilo i otok uz

bla`i svrab koji mogu da traju nekoliko

dana. Ovo nije posledica infekcije ve}

nadra`ajnog dejstva supstanci koje se

unose u ko`u preko krpeqskog ugriza. U

mawem broju slu~ajeva mo`e da do|e do

prenosa mikroorganizama, a time i poja-

ve zaraze kod ~oveka i karakteristi~nih

simptoma bolesti, i to naj~e{}e tek po-

sle 7 – 14 dana od ugriza. Iz tog razloga

nije potrebno nakon svakog kontakta sa

krpeqom i}i kod lekara i tra`iti po-

mo}. Najva`nije je da vas ne uhvati pani-

ka. Dovoqno je samo ukloniti krpeqa sa

ko`e i dezinfikovati to mesto.

Me|utim, ukoliko se nakon nekoliko

dana od kontakta sa krpeqom pojave

simptomi sli~ni gripu kao {to su: tem-

peratura, bolovi u mi{i}ima i zglobovi-

ma, op{ta slabost, glavoboqa, muka, po-

vra}awe i kru`ni eritem tj. osip po ko-

`i, potrebno je posetiti lekara kako bi

se blagovremeno utvrdilo o kojoj se bo-

lesti radi, a potom i sprovelo adekvat-

no le~ewe. Ve}ina bolesti koje prenose

krpeqi imaju bla`i tok i le~ewe se

sprovodi u ku}nim uslovima, dok samo ma-

wi broj slu~ajeva zahteva hospitalizaci-

ju, bilo zbog slo`enije terapije ili

zbog spre~avawa nastanka mogu}ih kom-

plikacija i posledica.

PREVENCIJA I UKLAWAWE

KRPEQA

Treba napomenti da ve}ina bolesti

koje nastaju nakon ujeda krpeqa mo`e da

se spre~i prostim izbegavawem kontakta

sa krpeqom ili blagovremenim i isprav-

nim uklawawem krpeqa sa ko`e u roku od

24 ~asa, dok se samo krpeqski meningo-

encefalitis mo`e spre~iti i vakcina-

cijom. Evo nekoliko korisnih saveta:

� Izbegavati tokom letwih meseci

podru~ja bogata rastiwem i krpe-

qima (endemska podru~ja)

� Ne sedeti bez za{tite (prostir-

ki) i ne vaqati se po travnatim

povr{inama

� Adekvatna, svetla i laka ode}a

dugih rukava i nogavica kako bi

se spre~io kontakt

� Primewivati repelente – za-

{titne supstance u vidu sprejeva

i krema za odbijawe krpeqa

� Kontrola ode}e i ko`e nakon po-

vratka iz prirode uz uklawawe

eventualnog krpeqa

� Vakcinacija protiv meningoence-

falitisa u 3 doze kod rizi~nih

grupa ({umski radnici i lovci)

Obzirom da ve}ina krpeqa nije zara-

`ena, naj~e{}e je dovoqno pa`qivo

ukloniti krpeqa laganim izvla~ewem uz

pomo} pincete hvatawem za telo i okre-

tawem suprotno od smera skazaqki na sa-

tu. Ukoliko se pla{ite ili niste do-

voqno spretni da to sami uradite, naj-

boqe je obratiti se lekaru (moj savet je

dermatologu u Gradski Zavod za ko`ne i

veneri~ne bolesti, Xorxa Va{ingtona

19, Beograd). Ukoliko se pojave neki od

pomenutih znakova bolesti, a naj~e{}e

bolovi u zglobovima i kru`no crvenilo

koje se {iri i koje boli, poseta lekaru

je obavezna.

Dr Aleksandra Karapanxi}

lekar op{te prakse u ambulanti EMS
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Oprez u prirodi – krpeqi vrebaju




